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Zadnje dni marca so se sestali na programski konferend litijski ko
munisti. Kritično so pregledali dosedanje delo in sprejeli usmeritve, 
po katerih bodo delali naprej. 

Dosedanji predsednik Jože ju. Poročilo je bilo izčrpno in je 
Grošel j je podal poročilo o delu zlasti dobro osvetlilo delo in pro-
komunistov v preteklem obdob- blematiko komunistov v manjših 

krajevnih skupnostih, največ po-
^ - ... " 1 n zornosti pa je bilo posvečene go

spodarskim razmeram v občini in 
prizadevanju komunistov za čim 
boljše gospodarjenje. 

Posebna pozornost je veljala 
skrbi za usposabljanje in izobra
ževanje delegatov v okviru Ob
činske konference S Z D L in Ob
činskega sindikalnega sveta. 

Komunisti so v tem obdobju 
proučili položaj v nekaterih 
naših delovnih organizacijah: 
Gradmetalu, Lesni industriji L i 
tija in Kovin i Šmar tno . 

Ugotovljeno je bilo, da je go
spodarstvo napravilo »zrelostni 
izpit«, saj je smotrno razporedilo 
čisti dohodek. Sredstva za 
osebne dohodke so porasla za 
2 1 % , primerljivi dohodek pa je 
večji za 27%. Zelo pozitivno je, 
da v tem obdobju ni bilo delovne 
organizacije, k i bi poslovala z iz
gubo, čeprav je treba priznati, da 
je med njimi tudi kakšna, ki po
sluje na robu rentabilnosti. 
Resen problem predstavljajo iz
gube v občinski zdravstveni 
skupnosti, k i znašajo 11.450.000 
din. 

Znatno manj denarja za druž
bene dejavnosti zahteva varče
vanje, skrbno gospodarjenje ter 
pretentano selektivno krčenje 
programov. Zmanjšat i bo treba 
izdatke pač tam, kjer bo zaradi 
tega manjša škoda. 

Sprejete so bile tudi program
ske usmeritve, ki obvezujejo 
komuniste za nadaljnjo aktiv
nost. Razprava, ki je sledila, je 
bila bogata in plodna. Osvetila je 
poročila do te mere, da so delega
ti dobili celovit prikaz političnega 
in ekonomskega stanja v občini. 

Programske konference so se 
udeležili tudi Janez Korošec , 
glavni in odgovorni urednik K o 
munista; Ivan Godec, izvršni se
kretar predsedstva C K Z K S ter 
Ludvik Zaje, medobčinski sekre
tar Z K S . Delo komunistov so 
pozitivno ocenili, dali pa tudi 
nekaj koristnih predlogov za na
daljnje delo. 

Po programski konfe
renci litijskih komunistov se 
je sestal še komite občinske 
konference Z K . Razrešili so 
dotedanjega predsednika 
Jožeta Grošlja in se mu zah
valili za triletno uspešno 
vodenje. Izvoljen je bi l novi 
predsednik, ki bo vodil ob
činsko konferenco nasled
nje leto. To je Bojan Mihe-
lič, inženir živilske tehnolo
gije. Rojen je bi l v Ljublja
ni , 2. decembra 1946, tam 
je končal tudi 1. stopnjo 
Biotehnične fakultete. Je 
direktor K Z Gabrov-
ka—Dole, Presad Gabrov-
ka. Več let je bil član pred
sedstva Občinske konfe
rence Z K S L i t i j a . B i l je član 
družbenopoli t ičnega zbora, 
sekretar osnovne organiza
cije ter član Občinskega 
sindikalnega sveta Li t i ja . 

V s i 
n a Sitarjevec 

Gabimo delovne ljudi in občane, da se čimbolj 
številno udeleže tradicionalnega prvomajskega sre
čanja na Sitarjevcu, ki bo 

1 • IYtiiJ.il 
o b 9. u r i 

Skupščina občine Litija 
in družbenopolitične organizacije 

čestitajo 
delovnim ljudem in občanom 

ob dnevu OF 
in prazniku dela 

in 
VABIJO 

na osrednjo letošnjo proslavo, 
ki bo v soboto, 30.4.1983, ob 15! uri 

ZVEZNA ŠTAFETA MLADOSTI 
pride v Litijo v četrtek, 12. maja, ob 11. uri 

Vabljeni v čimvečjem številu! 

Delavci ob 1. maju — svojem prazniku 

Tone Pipan, mesar proizva
jalec, dela v Mesariji in preka-
jevalnici že od 1. 1975: 

»Delam v skladišču pri te
htanju mesa. To je dokaj težko 
fizično delo, saj je pozimi tako 
mrzlo, da meso sproti zmrzuje. 
M o j osebni dohodek je nekako 
12.500 dinarjev. Menim, da je 
precej nizek za tako težko delo. 
Zelo pa smo vsi delavci zado
voljni z lastno kuhinjo in to
plimi obroki med delom.« 

Franc Možina, vodja izmene 
v Kovin i Šmar tno: 

»Naše delo je strojna dode
lava. V novih prostorih (na
sproti pokopališča) so veliko 
boljši delovni pogoji kot v 
prejšnjih prostorih. T u nas je 
38 in delamo v dveh izmenah. 
V Kovin i delam peto leto, prej 
pa sem bil v I A K in nekaj časa v 
Kmetijski zadrugi. Imam kon
čano delovodsko šolo. Z oseb
nimi dohodki smo delavci K o 
vine na splošno bolj malo zado
voljni, prav tako tudi ne z ma
lico v Majolk i . Zaslužim okoli 
18.000 din mesečno. 

Jože Jošt — vodja kuhinje v 
Lesni industriji Li t i ja 

»V tej delovni organizaciji 
sem že sedem let, prej sem 
kuhal v ljubljanski Šestici. Tam 
sem se tudi izučil. V kuhinji nas 
dela pet in se moramo kar zavr
teti, da pripravimo 400 obro
kov dnevno. S hrano so naši de
lavci, kot slišim, zelo zadovolj
ni. Tega sem najbolj vesel. De
lovni pogoji so kar dobri, saj je 
vsa oprema še dokaj nova, 
lahko bi imeli malo večje hla
dilne komore. Zaslužim med 
14.000 in 15.000 mesečno. 

ŠTEVILKA 4 

UREDNIKOV 
STOLPEC 

Ob 
obletnici 

našega 
glasila 

Pisati slavnostni uvodnik, 
kot je lak ob 10 -letnici 
izhajanja našega glasila, je 
lahko hudo tvegana reč. 
Morda, zato, ker vedno ob
stoji nevarnost, da zaideš v 
eno ali drugo skrajnost; pre
več hvališ ali izpustiš kaj ta
kega, kar bi bilo treba ome
ni ri. 

Poizkusimo vseeno opra
viti to častno dolžnost tako, 
kot se za tako obletnico tudi 
spodobi, 

Povprašajmo se najprej 
- - brez kančka samovšečno
sti --- kaj deset let kontinui
ranega izhajanja glasila, kot 
je naše, za neko določeno 
skupnost pomeni. Brez 
dvoma veliko! Pomeni naj
prej, da so vseh teh deset let 
tekle na neštetih straneh na-
jrazl ičnejše informacije, 
vesti, novice, ki so - -če od
mislimo vse druge posledice 

- pomenile v čisto sociolo
škem smislu novo kvaliteto. 

Litijani (tu mislimo na vse 
občane) smo ves ta čas 
imeli svoj časopis. Prelista
vali smo ga, ga prebirali od 
vrstice do vrstice ga hvalili, 
včasih morda tudi godrnjali 
nad njim, ob vsem tem pa si 
krepili tudi tisto posebno ču
stvo, ki ga sociologi učeno 
poimenujejo čustvo pripad
nosti. Čustvo pripadnosti k 
naši družbenopolitični 
skupnosti, ki tias vedno 
znova prepričuje, da smo 
Litijani lahko uspešni tudi 
na tem področju, če le tako 
želimo in hočemo. In 
uspešni smo lahko tudi dru
god! Ne zato, da bi se izdva
jali iz kroga ostalih družbe
nopolitičnih skupnosti kot 
nekaj posebnega, pač pa 
zato, da bi dokazali, da srno 
enakpv tedni ostalim. 

Ne bomo na tem mestu 
ponavljali, kakšni so bili ra
zlogi, ki so pred desetimi 
leti vzpodbudili skupino en-
tuziastov k tiskanju prve šte
vilke, niti ne bomo navajali 
posameznih imen, povemo 
naj le to, da je v vsem tem 
času bilo opravljeno ogro
mno dela in da je glasilo 
raslo vseh teh deset let; zdaj 
bolj bujno, zdaj manj! 

Eno pa je tudi gotovo! 
Tako ne bi bilo in tudi ne 
more biti v prihodnje, če ne 
bo odprto, angažirano, de
mokratično glasilo, kjer 
boste vi, dragi bralci, njegovi 
osrednji oblikovalci. Tisti, ki 
ga boste pisali in listi, kt 
boste povedali, kaj hi si v 
njem še želeli. 

Zaželimo našemu glasilu 
na poti v drugo desetletje 
izhajanja vse najlepše! Da bi 
bilo mladostno, domisel 
angažirano in predvs 
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C Z OBISKA V ŠMARSKI KOVINI J 
Kljub težavam uspešni 

Kovina v Šmartnem, Id se je v zadnjih letih močno razvila in razširi
la, se bori z mnogimi težavami. Vendar je kolektiv trden in vztrajen, 
saj se zaveda, da le dobro delo vodi k uspehom. 

VEČ ZANIMANJA ZA 
PROIZVODNE 

POKLICE 
Podatki o vpisu učencev naše občine v srednje usmer

jeno izobraževanje so že znani 

V letošnjem letu se namerava izobraževati v usmerjenem izobraže
vanju kar 9 2 % celotne generacije učencev, ki zaključujejo osnovno 
šolo. Tako se približujemo enemu od ciljev šolske reforme, ki predvi
deva pridobitev znanj za uspešen začetek dela vseh mladih. 

Učenci so se v veliki večini (83%) odločili, da se prijavijo za vpis na 
šole, ki izobražujejo za proizvodne poklice. Izbirali so predvsem med 
poklici , ki so v Li t i j i in v ljubljanski regiji opredeljeni kot deficitarni 
(kovinarski, elektro, lesarstvo, tekstilna in agroživilska usmeritev). Še 
posebno razveseljuje podatek, da se namerava 21 učencev izobraže
vati za poklic predilca, previjalca oz. tekstilnega mehanika, 19 učen
cev za obdelovalce lesa in mizarje in 47 učencev za kovinarje, pri 
čemer je opazen vpliv razpisanih kadrovskih štipendij za te poklice v 
naši občini. 

Vel ik del učencev se je prijavil za vpis v srednje programe usmerje
nega izobraževanja (80% vseh prijavljenih), v skrajšane programe pa 
večinoma tisti, ki so se v prejšnjih letih po končani šoli zaposlovali. 

V neproizvodnih usmeritvah je največ prijav za družboslovje 
(predvsem za upravno-administrativni program), zdravstvo in peda
goško dejavnost. 

Glede na razpisane kapacitete šol lahko pr ičakujemo težave pri 
vpisu na naslednjih usmeritvah: 
— na veterinarski-agroživilstvu 
— na programu za lesarje v Ljubljani 
— na programu za tekstilne konfekcionarje v srednji šoli 
— tehničnih strok in osebnih storitev v Ljubljani 
— na programu za P T T prometnike 
— na programu za poslovno in finančno dejavnost 
— na programu družboslovja v Ljubljani 
— na programih zdravstvenega varstva 
— v pedagoški usmeritvi 

Kovina je bivših prostorih Lesne industrije v Šmar tnem pridobila 
400 m 2 delovnih prostorov, v katerih imajo predvsem obdelovalne 
stroje. Na posnetku: delo na avtomatskih strojih zahteva veliko 

strokovnega znanja in preciznosti. (Foto: T.B.) 

Težave imajo predvsem z na
bavo reprodukcijskega materia
la, saj so cene surovin od leta 
1979 do danes porasle kar za 
petkrat. 

Zaključni račun za leto 1982 
je kljub temu pokazal boljše re
zultate kot leto dni poprej. V e n 
dar pa ostanka dohodka niso 
ustvarili, ker so morali sredstva 
vložiti v poravnavo obveznosti. 
To so predvsem krediti, k i j ih 
bodo izplačali do leta 1985. 

Potem pa bo že lažje. Lan i so 
npr. za odplačilo kreditov in 
obresti morali odvesti kar 13 mi
lijonov din. 

V Kov in i je zaposlenih 137 de
lavcev, ki so imeli lani poprečni 
osebni dohodek 12.900 din. 

Nekaj delavcev študira ob delu, 
sicer pa je v organizaciji zaposlen 
en diplomirani inženir, 4 delavci 
imajo višjo izobrazbo, 17 sred
njo, ostali pa so kvalificirani, 
polkvalificirani in priučeni de
lavci. 

Glavna dejavnost Kovine je 
predelava barvnih kovin. Izdelu
jejo razne ventile in opremo. 

Ravno ventili zahtevajo visoko 
stopnjo strokovne obdelave in še 
prej razvojnega dela. Kovina z 
ventili čedalje bolj smelo prodira 
na tržišče, saj njihovi ventili po 
kakovosti prav nič ne zaostajajo 
za uvoženimi, za nameček pa so 

Janko Hauptman, direktor K o 
vine: »Lani smo plan presegli za 
2%, vendar smo kljub temu 
ustvarili le 92% načr tovanega 
dohodka. Vzrok je v nenormalni 
rasti cen reprodukcijskega mate
riala. Dohodek na delavca pa je 
lani porasel za 41 % , kar dokazu
je, da smo vendarle dobro dela
li.« (Foto: T.B.) 

še cenejši. Delavci Kovine pa so 
kljub temu le težko osvajali do
mače tržišče, sedaj pa so izvoz
niki in kupci opreme le sprevideli 
kakovost kovinskih izdelkov, ki 
čedalje smelejše osvajajo tržišče. 

T. B . 
Tudi dekleta se čedalje pogosteje odločajo za kovinarske poklice. 
(Foto: T .B. ) 

Nekaj zanimivosti iz Mesarije in prekajevalnice Litija 
• V Li t i j i sta dve njihovi mesnici in še ena v Šmar tnem. Zunaj občine 

so še štiri: v Ljubljani, Vevčah, Medvodah in Novem mestu. 

• Radi bi zaposlili več delavcev na vzdrževalnih delih. To bi izbolj
šalo sanitarne in tehnične pogoje v proizvodnji, a določilo družbe
nega dogovora o delitvi dohodka in osebnih dohodkov vpliva na 
manjšo možnost zaposlovanja. 

• V primerjavi z letom 1981 je celotni dohodek lani porastel za 25 % , 
dohodek za 24%, čisti dohodek pa celo za 32%. 

• Pr i SIS za preskrbo mesta Ljubljana so najeli 400.000 din posojila 
za sofinanciranje prašičje farme v Stični. 

• Z rekonstrukcijo črevarne in klavne linije je skoraj docela zaklju
čena večletna investicijska akcija za dograditev klavnice v Šmart
nem. Prizidati nameravajo le še hladilne prostore, ki pa zaenkrat še 
niso tako nujno potrebni. 

• K o t lastni prispevek za vzpodbujanje živinorejske proizvodnje so 
izplačevali kmetijskim zadrugam kot posrednikom med klavnico 
in neposrednimi proizvajalci, prispevek iz lastne akumulacije — 
4.00 din za kg odkupljenega svežega mesa. 

• Znatna količinska nihanja na trgu živine zahtevajo nenehno prila
gajanje zalog, da je mesni trg enakomerne je založen. 

Usmeritev število prijav 
Agroživilstvo 9 
Gozdarstvo 2 
Kovinsko-pred. industrija 47 
— nekov. kemija, farmacija 5 
elektro stroka 21 
gradbeništvo 5 
lesarstvo 19 
tisk in pisarništvo 4 
tekstilna stroka 29 
usnjarstvo 4 
promet in zveze 9 
blagovni in denarni promet 25 
gostinsko in turizem 12 
zdravstveno varstvo 7 . 
kulturna dejavnost 3 
pedagoška dejavnost 8 
naravosl. matematična 5 
družboslovna dejavnost 9 
osebne storitve 1 
miličniki 5 
vojaške šole 2 
zaposlitev 14 
delo na kmetiji 5 
skupaj 252 

Mladina obuja 
revolucionarno tradicijo 

Z novim koledarskim letom je v litijski občini ponovno oži
velo mladinsko pohodniš tvo. 

Po dremežu v preteklem letu je komisija za obujanje revolu
cionarnih tradicij na O K Z S M S Litija sprožila akcijo evidenti
ranja novih članov Mladinske pohodne partizanske brigade 
Slavko Šlander. Iz 80 prijavljenih mladincev in mladink in mla
dincev prostovoljcev v enotah T O je bila februarja brigada po
novno formirana. V svojem programu se je vodstvo brigade 
obvezalo, da bo vsak mesec organiziralo vsaj en pohod. Tako so 
se 12. 3. pohodniki odpravili mimo spomenikov v N O B v Li t i j i , 
na Tisju in Javorskem Pilu v Gabrovko, kjer so si za zaključek 
pohoda ogledali javno radijsko oddajo Spoznavajmo svet in 
domovino. 30. aprila bodo okrepljeni s pionirji iz OŠ Liti ja in 
Šmar tno odšli na Savo, kjer bodo skupaj z borci in krajani pro
slavili 40. obletnico napada na Savo. Maja imajo v programu 
pohod ob žici okupirane Ljubljane in spominski pohod na 
Janče. V naslednjih mesecih bodo sledili tudi orientacijski in 
nočni pohod in pohod v neznano. 

A . B . 

Meso je treba pred oddajo v mesnice še pazljivo stehtati in voditi točno 
evidenco. Vleso je danes že kar mala dragocenost in je vsaka kila po
membna. Litijski mesarji nas sicer dobro zalagajo z mesom, vendar ga 
preveč tudi ni. (Foto. T.B.) 

Litijska Mesarija in prekajevalnica ima š iroko organizirano mrežo do
bave živine za zakol. V moderno urejenem tehnološkem procesu pa 
meso pripravljajo za pot rošnike . Na fotografiji: v hladilnici Mesarije 
so kavlji redkokdaj prazni. (Foto: T.B.) 

O K Z S M S Lit i ja je za letošnje leto pripravila zajeten 
program svojih aktivnosti na področju M P D , ki ga bo se
veda mogoče izpeljati le z veliko pomočjo vseh družbeno
političnih struktur, seveda pa tudi z zares velikim odzivom 
mladih iz cele občine. 

M D A Gabrovka (1—2-dnevna lok. M D A ) — april 
M D A Bogenšperk (2-dnevna lokalna M D A ) — maj 
M D A V e l . Štanga ( I— 2-dnevna lok. M D A ) — maj 
M D A Primskovo (5 dnevna lokalna M D A ) — junij 
M D A V e l V r h ( 1 — 2 dnevna lok. M D A ) — junij 
M D A Janče (14 dnevna lok. M D A z O K Z S M S Moste-
Polje) _ 26. 6. — 10. 7. 

M D A Bela Krajina (21 dnevna repub. M D A ) — 7 .8 . -28 .8 . 

M D A Bogenšperk (2 dnevna lokalna M D A ) — september 
M D A Gabrovka ( 1 — 2 dnevna lok. M D A ) — september 
M D A Li t i j , polje (1 dnevna lokalna M D A ) — oktober 

Mladinke in mladince pozivamo, da se vseh teh akcij ude
ležijo v čim večjem številu, za M D A Janče in M D A Bela 
krajina pa naj se prijavijo najkasneje do 31. maja in sicer na 
O K Z S M S Liti ja, Poniviška 6, to je v Dom borcev in mladi
ne. 
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Za več hrane 
Povečanje zmogljivosti v K Z 

Lit i ja bo omogočilo vse več naj
dragocenejše beljakovinske 
hrane: mleka, mesa in jajc. 

V Kmetijski zadrugi Liti ja 
nameravajo izvoziti približno 
20% živine, spitane v zadrugi. To 
j im bo omogočilo uvoz surovin, 
ki jih nujno potrebujejo. Predv
sem so to komponente za močna 
krmila: soja, ribja in mesna 
moka, vitamini. 

Razmišljajo tudi o nadaljnjem 
ustanavljanju hlevskih skupno
sti. Zaenkrat jih imajo že nekaj. 
Dve sta na Polšniku, ki dajeta 
približno 40 plemenskih svinj, 
ena je na Zgornjem Logu. V L i 
tiji pri Zajcu vzredijo letno po 40 
krav, prav takšna hlevska skup
nost pa je ustanovljena tudi na 
Dvoru pri Golobovih. Radi bi 
ustanovili še skupnost na Libergi 
in na Kresniškem vrhu. V zad
njem primeru bi vključili tudi del 
sadovnjaka, ki je bi l prvotno 
predviden za vikende. Prostor bi 
bil z malo truda usposobljen za 
urejeni pašnik. 

Kokoši — nesnice imajo na 
Grmačah in v Ponovičah. Samo v 
Ponovičah vzredijo približno 
15.000 kokoši , ki znesejo kakšne 
štiri milijone jajc letno. Ta proi
zvodnja poteka v kooperaciji z 
delovno organizacijo Jata iz Z a 
loga. 

SLOVENSKI GEODETI NISO NAPRAVILI NAPAKE 

GEOS je pri Vačah! 

Kokošja farma na Grmačah. Za proizvodnjo hrane so kokoši spet 
sila pomembne. Na litijskih farmah jih gojijo predvsem zaradi jajc. 
(Foto: T . B.) 

Spomladi in poleti bodo pohiteli z gradnjo hleva na Grmačah. K Z Litija upa, da bo objekt dokončan 
do konca letošnjega leta, kot je bilo tudi dogovorjeno. Dvesto krav naj bi dalo predvidoma 1100.000 
I mleka letno. Tudi ustanavljanja hlevskih skupnosti za vzrejo plemenskih telic bodo občutno pripo
mogla k boljši založenosti s hrano. Ta pa je posebno v zadnjem času ena naših glavnih nalog. (Foto: 
T.B.) 

Kako poteka uresničevanje projekta VAČE 81 

Projekt VAČE 81 smo zasnovali v drugi polovici leta 1981 in obsega območje od Za
gorke do Zasavske gore ter zajema 4 občine. Njen osrednji in najpomembnejši del pa je 
ožje območje Vač v litijski občini. Glavni projekt obsega štiri podprojekte. Prvega smo 
uspešno realizirali lani, letos, 21. maja pa je na vrsti drugi del. 

MLINI VSE VEČJA REDKOST 

Najprej pa nekaj besed o pri
spevku, ki je bil objavljen v Ne-

.deljskem dnevniku, 27. 3. 1983, 
s senzacionalnim naslovom »Kje 
je pravzaprav središče Sloveni
je?« Prispevek je napisan dvom
ljivo, provokativno, nesistema
tično in celo tendenciozno. Vse
kakor pa je nepodpisani avtor z 
njim en namen le dosegel: pov
sem je zbegal bralce. Prispevek 
je tipičen primer »revolverske-
ga« tiska in ni objektiven, saj 
bralcu ne natoči čistega vina. Kaj 
je torej povzročilo polemiko v 
zvezi z izračunom in določitvijo 
G E O S S a ? 

Iskrico je zanetil čisto preprost 
tiskarski škrat. Kako pomemben 
je lahko! Pri korekturi prospekta 
smo prezrli zamenjavo 3. in 4. 
številke v geodetski koordinati y 
(5 468 114,21) in šla je v tisk s 
»češko« napako. Podatki v no
voletnem »Nedeljcu« so bili 
povzeti iz prospekta — z nave
deno napako. Med bralci Nedelj
skega pa se je našel nekdo, ki je 
šel matemat ično preračunati 
pravilnost odnosa med geodet
skimi in geografskimi koordina
tami. Odkr i l je napako in v pismu 
Nedeljskemu med drugim nava
ja: 

»... Po mojih izračunih je en 
par koordinat napačen. S pre
prosto metodo (izrezan lik Slo
venije na kartonu, postavljen v 
težišču na konico, mora biti 
uravnotežen!) sem ugotovil, da 
težišče vaše republike odgovarja 
podatkom geografski koordinat, 
to je malo zahodno od Vač. Nato 
je v oklepaju pripisal: »Po objav
ljenih geodetskih koordinatah y 
in x pa bi bilo težišče nekje okoli 
Domžal«. Nato je nadaljeval: 
»Prosim vas, da izvedete kon
trolo na Republiški geodetski 
upravi...« 

Tako je pazljivi bralec, Sindik 
Anton iz Beograda pravilno 
opozoril na napako, ki se je 
ukradla v tisk, ne pa v izračun! 
Sami smo to neprijetnost že prej 
odkrili in smo jo hoteli pojasniti 
ob prvem naslednjem prispevku 
o tem projektu. Opozorilo tov. 
Sindika je torej upravičeno in 
korektno, manj korekten in zla
sti razumljiv pa je bil omenjeni 
prispevek v Nedeljskem. 

Naj zdaj z mastnimi črkami 

Doživetje posebne vrste je danes videti mlin, ki še dobro dela in 
služi svojemu namenu. Takšen je mlin, ki je v lasti družine Šuštar iz 
Zavrstnika. 

Mlin je star okrog 130 let, pokojni 
oče sedanjega lastnika Milana pa ga 
je kupil že leta 1937. »Oče je bil za
grizen mlinar, zaradi mlinov se je po
gosto selil, tako da je ta mlin že nje
gov peti,« pripoveduje Milan'Šuštar, 
Id je sicer zaposlen v šmarski Kovini, 
kajti od dohodkov, ki jih prinaša 
mlin, družina pač ne bi mogla živeti. 
Žena Lojzka pa je zaposlena v litij
skem Centromerkurju. 

Služnostno 
klanje 

V Mesariji in prekajeval-
nici Litija uvajajo prakt ično 
novost. Vsakemu kmetu 
lahko za njegovo lastno 
uporabo zakoljejo živino, 
delo poteka strokovno in hi
giensko neoporečno. Meso 
je dobro ohlajeno in zato 
bolj kvalitetno. Po meso 
lahko pridejo kmetje že po 
24 urah. Stroški klanja so 
poravnani s ceno kože, ki jo 
oddajo Koteksu. 

Vse informacije dobite v 
Mesariji in prekajevalnici v 
Šmar tnem ali po telefonu 
881 139 in 881 584. 

»Največ meljemo koruzo in ajdo, 
precej manj pšenico, kajti kmetje jo 
vozijo v valjčni mlin v Stično. Me
ljemo le še posameznim kmetom iz 
Kresniških Poljan, Goliš, Širman-
skega hriba, Liberge, Zavrstnika in pd 
drugod. Dela je v glavnem vse manj, 
največ ga je bilo takoj po osvoboditvi 
pa vse do 1955. Sedaj je tehnika na
šega mlina že tudi precej zastarela, 
tako da tudi kvaliteta moke ni vedno 
tako dobra, kot bi lahko bila,« meni 
lastnik mlina. Vzdržuje ga v glavnem 
sam, pa tudi razne okvare in napake 
odpravi kar sam. 

»Samo v dolini Reke je bilo včasih 
še šest mlinov: pri Šmicevih, pri Štru-
sovih, pri Bučarjenih, Na žagi, pri 
Nacmanovih in pri Primicevih. Ven
dar so drug za drugim počasi usahnili, 
večinoma jih je nagrizel zob časa in 
pomanjkanje dela. Vedeti moramo 
tudi, da nekateri kmetje precej žita 
pokrmijo živini, kar je nasploh širši 
družbeni problem. 

Mlini se torej počasi umikajo, so
dobna tehnika prodira na vsa po
dročja in neusmiljeno odriva vse, kar 
je starega. Vse redkejši mlini • po
stajajo le zanimivost. Družba mora 
poskrbeti, da se bo propadanje mli
nov zaustavilo. Bodočim rodovom 
morajo ostati kot svojevrstni spome
niki človeškega boja z naravo. Teh
nični razvoj namreč temelji tudi na 
izumih, kot je mlinsko kolo. 

M . G . 

Milan Šuštar iz Zavrstnika se v svojem mlinu pravzaprav še naj
lepše počuti. Mlinarstvo je pri njih že v rodovini. Vendar pa je mli
nov vse manj, s tem pa ugaša tudi del naših dolgoletnih navad in 
načinov proizvodnje hrane. (Foto: T.B.) 

zapišemo: Geometrično središče 
SR Slovenije je izračunano brez 
vsake napake in postavljeno na
tančno tja, kamor matematično 
tudi pade. Slovenski geodeti niso 
pogrešili, GEOSS je 1700 m za
hodno od Vač in 250 m južno od 
Sp. Slivne — tam, kjer je postav
ljeno skromno, a trajno obeležje. 
Vsak dvom je odveč! 

Pravilni podatki pa so: 
geografske koordinate: 

A _ 14"48'55,2«; 

;f — 46«07'11,8« 
geodetske ali pravokotne 

koordinate: 
Y—5 486 114,21 m; 
X—5 108 468,91 m 

Ti podatki, vključno z višino 
(644,842 m) so pravilno izpisani 
tudi na obeležju. 

Z d i se mi odveč pojasnjevati 
metodo izračuna središča ali 

bolje težišča nepravilnega lika 
kot je SR Slovenija. Izračun je 
izveden po matematičnih princi
pih na osnovi naših sedanjih mej 
S F R J in S R Slovenije. Prav tako 
je nepomembna in odveč razlaga 

v o zamiku našega koordinatnega 
sistema, ki na izračun prav nič ne 
vpliva. Zapišem naj le še, cla so 
vsa strokovna dela v zvezi z izra
čuni potekala z vsemi potrebnimi 
kontrolami in brez napake. V 
tisk pa se nam bo lahko še kdaj 
prikradla — kolikokrat se je ra
zličnim avtorjem že! 

Izračun in postavitev obeležja 
G E O S S pa je šele prva faza pri 
uresničevanju projekta V A Č E 
81. Mimogrede naj povem, da je 
ob poti k obeležju že zasajen tudi 
macesnov drevored - 88 dreves 
za tovariša Tita. Drevored so za
sadile pobratene krajevne skup
nosti Tabor in Ledina iz Ljublja
ne, Vojak iz Reke in Vače. V ok
viru naslednjih faz pa smo doslej 
naredili še marsikaj: 

— pripravili in izdali poseben 
prospekt, 

— izdali posebne značke 
G E O S S , 

— natisnili posebno razgledni
co, 

— obeležili sprehajalno pot 
G E O S S , 

— na odcepih iz glavnih smo 
postavili posebne usmerjevalne 
table, 

— izdelana je povečana kopija 
vaške situle, 

— v zaključnem delu so teksti 
za vodnik in še kaj bi lahko naš
tel, zlasti stalna prizadevanja za 
pridobivanje najnujnejših fi
nančnih sredstev. 

Brez dvoma bo letos najpo
membnejši dogodek postavitev 
povečane kopije vaške situle na 
klen iku . Odkritje s skromno 
svečanostjo bo 21. maja. 

Povečano kopijo vaške situle 
je po originalu zelo skrbno in 
verno oblikoval kipar Bombač. 
Izdelana je tako natančno, da je 
boljša in zlasti preglednejša kot 
že marsikje roniran original. 
Tudi vlivanje v bron, kar je izve
del livar Mostar, je izvedeno 
kvalitetno. Vaščani Klenika so s 
prostovoljnim delom pripravili 
poseben plato s podpornim 
zidom. Podstavek situli bo velik 
mlinski kamen, ki smo ga pripe
ljali iz Podpeči pri Ljubljani. 
Kopija situle bo postavljena v 
neposredni bližini rojstne hiše 
najditelja, na lepem mestu, od 
koder je tudi čudovit razgled. Na 
dan otvoritve, 21. maja, ko bo 
občina Liti ja spet bogatejša za 
pomemben arheološko-zgodo-
vinski pomnik, si vas, dragi bral
ci, že tokrat dovoljujem tudi po

vabiti na skromno svečanost v 
Klenik. 

S postavitvijo povečane kopije 
vaške situle bo to območje pri
dobilo še drugo, izredno pri
vlačno in atraktivno točko za 
obiskovalce. Povečana upodobi
tev življenja prazgodovinske na
selbine bo prav gotovo svoj
stvena zanimivost. Brez dvoma si 
jo bo tam ogledalo mnogo več 
ljudi kot dosedaj' v muzeju. 
Sprehajalna pot — zmogel jo bo 
skoraj vsak — ki poteka iz Vač 
skozi Klenik na Krono in Slem-
šek, mimo Mačkovca, Klanca in 
Sp. Slivne na G E O S S nazaj na 
Vače bo tako povezovala vrsto 
vrednot: 

— starodavne Vače z zname
nitim vodnjakom, cerkvijo 
rojstno hišo Lajovca in Ravni
karja, 

— Klenik s povečano kopijo 
vaške situle, 

— arheološka najdišča pod 
Krono, 

— prazgodovinsko naselbino 
na Kroni , 

— lep razgled na Slemšku, 
— geometr ično središče SR 

Slovenije s spominskim parkom 
— obeležja N O B in podobno 
Težko bi našli ob prijetnen 

sprehodu, sproščeni rekreaciji 
dobri klimi in prijetni naravi n; 
tako majhnem prostoru še kje 
toliko zanimivih vrednot. Ob 
tem pa seveda ne smemo prezreti 
daljše poti, poti Kamniško—za
savskega odreda, ki pa je zahtev
nejša in poteka od Zagorice, 
rojstne vasi znamenitega Sloven-
cva Jurija Vega preko G E O S S a 
in Vač ter Klenika vse do Zasav
ske gore. 

Zapisati velja, da smo v okviru 
projekta uspeli odkupiti tudi 
rojstno hišo Lajovca in Ravni
karja. Brezobrestni kredit je pri
speval Geodetski zavod SRS, za 
kar mu gre še posebno priznanje. 
Turist ično društvo Vače bo naj
prej izvedlo najnujnjše adaptaci
je, nato pa hišo preuredilo v kul
turni hram. Predvidevamo, da 
bomo že letos lahko obnovili na
pise najpomembnejših arheolo
ških najdišč in prazgodovinske 
naselbine, kjer želimo v prihod
nje odkriti tudi vsaj dele teme
ljev nekaterih stavb. Če ne bo 
nepredvidenih težav, pa bo letos 
dotiskan tudi vodnik. V pro
gramu je tudi postavitev poseb
nih tabel na glavnih cestah na 
meji občine 'Litija, ki naj bi po
potnika opozarjale, da je v tej 
občini geometr ično središče SR 
Slovenije. 
- Tudi naslednja leta dela ne bo 
zmanjkalo. Zagnanosti in pri
pravljenosti je še dovolj tako pri 
krajanih kot pri članih izvršnega 
odbora projekta. Kot da bi hoteli 
dokazati, da prostovoljno delo ni 
izumrlo, da je moč z združenimi 
močmi mnogo narediti. Vse za
dane naloge bodo tudi uresniče
ne, če bodo le tista nujna fi
nančna sredstva dotekala po 
danih obljubah in sprejetih ob
veznostih v Dogovoru. Žal pa 
prav obveznosti iz dogovora do
slej najslabše izpolnjuje prav 
matična občina Litija, ki še ni po 
dogovoru prispevala niti dinarja. 
Zapisati pa velja, da je vsaj sim
bolična sredstva že nakazalo več 
od polovice slovenskih občin, da 
so vse obveznosti poravnale geo
detske delovne organizacije, 
Kulturna skupnost Slovenije ter 
tako ali drugače prispevale še 
mnoge druge organizacije in 
skupnosti. 

Peter Svetik 
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PROGRAM III. OBČINSKEGA SAMI 

SREDSTEV ZA REALIZACIJO PR< 
Zaradi izpada sredstev iz prispevne stopnje bruto osebnih dohodkov, ki smo jih Zaradi tega so organi skupnosti III. občinskega samoprispevka in OK SZDL 

planirali v višini 207 miljonov din (po stopnji 2,5% od BOD), bo treba program sprejeli odločitev, da o tem seznanijo delovne ljudi in občane ter v javni razpravi 
III. občinskega samoprispevka spremeniti. Do 1. 7.1985 bomo zbrali le sredstva opredelijo prioritete, upoštevajoč dosedanjo realizacijo programa, višino zbranih 
iz neto osebnih dohodkov in združene amortizacije v višini 123 miljonov din. sredstev do 1. 7. 85. in na tej osnovi ponovno programirajo potrebe. 

Objekti iz programa 
III. občinskega samoprispevka: 

1. Osnovna šola (24 učilnic, matičnih in kabinet
nih, tudi za prilagojeni program ter funkcio
nalnimi prostori) z večnamensko telovadnico, 
igrišči in bazenom na Ježi, 

2. Osnovna šola, otroški vrtec, zdravstvena am
bulanta Dole (šola: 4 matične učilnice, večna
menski prostor, kuhinja in ostali funkcionalni 
prostori ter izgradnja otroškega igrišča; zdrav
stvena ambulanta: splošna in zobna ambulanta 
ter ostali funkcionalni prostori), 

3. Nova streha na osnovni šoli Šmar tno (dve učil
nici). 

4. Otroški vrtec v Jevnici (dva oddelka oz. igral
nici, razdelilna kuhinja ter ostali funkcionalni 
prostori in izgradnja otroškega igrišča). 

5. Otroški vrtec v Gabrovki (dva oddelka oz. 
igralnici, razdelilna kuhinja ter ostali funkcio
nalni prostori ter izgradnja otroškega igrišča), 

6. Prizidek k otroškemu vrtcu Šmar tno (dva 
oddelka oz. igralnici ter ostali funkcionalni 
prostori, brez zaklonišča), 

7. Otroški vrtec Litija (4 oddelki oz. igralnice, 
razdelilna kuhinja in ostali funkcionalni pro
stori vključno z izgradnjo zakloniščnih prosto
rov in otroškega igrišča), 

8. Kinogledališka dvorana s funkcionalnimi pro
stori in knjižnico, 

9. Dvorana na Vačah (skupni program II. in III. 
občinskega samoprispevka), 

K). Sofinanciranje posebnih programov v kra
jevnih skupnostih. 

Doslej smo zgradili: 
1. Nova streha 

na osnovni šoli Šmartno 11.037.610,00 din 
2. Dvorana na Vačah 10.509.804,00 din 
3. Otroški vrtec v Gabrovki 6.668.617,00 din 
4. Otroški vrtec v Jevnici 

(objekt še ni do
končan, sredstva so zagotovljena po fi
nančnem načrtu za leto 1982) 

12.352.660,00 din 
5. Plačilo projektne dokumentacije in so

glasij za 
otroški vrtec v Litiji 646.483,00 din 

6. Sredstva za posebne programe v krajev
nih 

skupnostih 8.501.000,00 din 
7. Drugi stroški 220.422,00 din 
8. Vezana sredstva za nove investicije 

34.513.612,00 din 
S K U P A J : 84.450.208,00 din 

Ob sprejemu III. občinskega samoprispevka je bilo 
predvideno, da bo realizacija programa možna s premo
stitvenimi krediti ali z bančnimi garancijami. Zaradi 
spremenjene gospodarske politike, pa te možnosti ni 
bilo. Zaradi zaostrene situacije je bila težka odločitev za 
izvajanje programa, ker niso bili v naprej znani viri iz 
bruto osebnega dohodka. Po planskih dokumentih 
Skupščine občine Litija, občinskih samoupravnih intere
snih skupnosti in Skupnosti za uresničevanje programa 
investicij III. občinskega samoprispevka Litija, je bilo 
predvideno združevanje sredstev iz bruto osebnega do
hodka po prispevni stopnji 2,5% vsako leto. Prepoved 
uporabe sredstev, zbranih iz bruto osebnih dohodkov — 
svobodna menjava dela in novi predpisi o gradnjah so 
povzročili, da realizacija programa investicij ne bo 
možna. Tudi cene v zadnjih dveh letih so izredno porasle 
in znaša indeks 190. Ocene za gradnjo predvidenih ob
jektov za III. občinski samoprispevek pa so bile preniz
ke. 

Zaradi navedenih dejstev dajemo delovnim ljudem in 
občanom v javno razpravo program investicij l i l . občin
skega samoprispevka do 30.6.1985. Nerealizirana ostaja 
izgradnja osnovne šole z večnamensko telovadnico, 
igrišči in bazenom na Ježi, otroški vrtec Litija, prizidek k 
otroškemu vrtcu Šmartno, osnovna šola, otroški vrtec, 
zdravstvena ambulanta Dole, kinogledališka dvorana s 
funkcionalnimi prostori in knjižnico, ker je financiranje 
za gradnjo plavalnega bazena predvideno le iz sredstev 
po prispevni stopnji iz bruto osebnih dohodkov, realiza
cija le-tega ne bo možna. 

Glede na znane lastne vire financiranja investicij je 
potrebno opredelili, katere objekte bo možno zgraditi. 

Ocenjuje se. da bo do 30. 6. 1985 
zbranih skupaj 123.000.000,00 din 
Od tega: 
— samoprispevek v višini 2% 75.000,000,00 din 

(v letu 1983 in 1984 60.000.000. v letu 1985 
pa 15.000.000) 

— združena amortizacija 
izvajalcev OŠ in V V O 
(za leto 1983, 1984 in 1985 P« 4.500.000) 

— neporabljena sredstva iz leta 

1982 34.500.000.00 din 

Predlog za možno rešitev racionalnejše reali
zacije programa osnovne šole Litija 

V procesu informativno politične in samoupravne ak
tivnosti delovnih ljudi in občanov v pripravah na refe
rendum za uvedbo 111. občinskega samoprispevka je bila 
opredeljena lokacija za novo šolo v Litiji na območju 
kmetijskega zemljišča na Ježi pod Grbinsko cesto. 
Takšna opredelitev lokacije je bila sprejeta tudi z 
uspešno izglasovanim samoprispevkom in s sklepi 
skupščine Skupnosti za uresničevanje programa investi
cij II!. občinskega samoprispevka. 

Izvršni odbor Skupnosti se je v času uresničevanja 
programa samoprispevka srečeval z mnogimi že opisa
nimi težavami, vendar pa je skupščini skupnosti veno
mer predlagala takšne rešitve, ki bi bile v okviru dogovor
jenega programa najrcalnejše. V tem smislu je deloval 
tudi v okviru lastnih pristojnosti. 

V času od uvedbe samoprispevka v letu 19S0 pa do 
danes so v zvezi z gradnjo šole na Ježi nastale nekatere 
bistvene spremembe in novosti v politiki gospodarjenja 
in investicij v naši ožji in širši družbenopolitični skupno
sti, ki so jih delovni ljudje in občani sprejeli kot svojo 
trajno politiko gospodarjenja. Zaradi tega je izvršni 
odbor skupnosti iskal tudi druge — realnejše in racio
nalnejše rešitve za realizacijo investicije osnovne šole na 
Ježi, ki bodo v skladu tako z zakonodajo, kot s splošnimi 
gospodarskimi usmeritvami v zvezi z investicijami na 
področju družbenih dejavnosti. 

Kot prvo možno rešitev za cenejšo in racionalnejšo 
realizacijo investicije osnovne šole na Ježi, izvršni odbor 
predlaga delovnim ljudem in občanom proučitev spre
membe lokacije šole in v zvezi s tem tudi delno načina 
realizacije programa te investicije. Izvršni odbor pred
laga proučitev možnosti adaptacije sedanje šole na Ro
zmanovem trgu in izgradnjo prizidka z 12 učilnicami, 
večnamensko telovadnico in drugimi prostori potreb
nimi za pouk. 

Predlog adaptacije sedanje šole in izgradnje prizidkov 
s telovadnico, izvršni odbor utemeljuje z naslednjim: 

1. Na osnovi strokovnih mnenj bi bila adaptacija se
danje šole z gradnjo prizidkov in telovadnico cenejša kot 
novogradnja. 

2. Strokovne ugotovitve kažejo, da so obstoječa po
slopja osnovne šole na Rozmanovem trgu primerna za 
adaptacijo ih bi jih lahko skupno z novim prizidkom 
usposobili za normalen pouk tudi za daljše obdobje. 

3. Zemljišče na Ježi je kmetijsko in na njem na osnovi 
Zakona O varstvu kmetijskih zemljišč pred spremembo 
namembnosti predvidoma ne bo možno graditi objek
tov. 

4. Tudi ocene kmetijskih strokovnih organizacij, da je 
zemljišče na Ježi za proizvodnjo hrane velikega pomena, 
predstavljajo vzrok za čuvanje tega kmetijskega kom
pleksa, ki bi lahko letno s krmo zagotovil proizvodnjo 
40.000 litrov mleka. 

5. Zemljišče na Ježi bi bilo v primeru zidave šole ko
munalno opremiti z vsemi infrastrukturnimi objekti: 
dovod električne energije, vode, ureditev kanalizacije, 
dostopnih cest, parkovnih površin, javne razsvetljave in 
energetike. 

6. Varianta »Rozmanov trg« ne bi zahtevala bistveno 
novih posegov v gradnjo novih infrastrukturnih objek

t o v , ker so že večinoma postavljeni v okviru sedanje 
šole. 

7. Varianta »Rozmanov trg« je racionalnejša glede 
skupnih energetskih rešitev za šolo z večnamensko telo
vadnico in objektov otroškega varstva vključno s tistimi, 
ki jih bomo na osnovi programa še dozidali Kotlovnica 
oz. pridobivanje toplotne energije bi bila torej skupna za 
vse vzgojnoizobraževalnc objekte v tem kompleksu. 

8. V primeru adaptacije sedanje šole in dozidave pri
zidkov s telovadnico, bi bil tudi rešen problem vzdrževa
nja in uporabnosti oz. namembnosti izpraznjene šole. 

9. Varianta »Rozmanov trg« izkorišča za kmetijstvo 
nevreden prostor in postavlja šolo v neposredno bivalno 
okolje občanov. 

10. Gradnjo prizidkov in adaptacijo stare šole v Litiji 
je možno izvajati po posameznih gradbenih fazah, med
tem ko bi bilo v primeru gradnje šole na Ježi potrebno 
pristopiti k gradnji z bistveno večjimi sredstvi. 

Izvršni odbor je možno rešitev adaptacije sedanje šole 
z izgradnjo prizidkov in telovadnice ponudil tudi dvema 
projektantskima organizacijama, ki sta izdelali idejne 
rešitve za adaptacijo in prizidke s telovadnico. Na razšir
jenem posvetu s predstavniki občinskih DPO. SIS, KS in 
IS SO Litija sta bili obravnavani idejni rešitvi SGD 
»Beton« Zagorje in 1GM »Sava« Krško. Obe idejni reši
tvi sta ponudili etapno realizacijo te variante. Na osnovi 
razprav in posvetovanjoter celovitosti rešitev, izvršni 
odbor predlaga, da se sprejme idejna rešitev IGM 
»Sava«, Krško, predvsem zaradi celovitosti reševanja 
tega kompleksa zemljišča, izvirnosti adaptacije sedanjih 
šolskih poslopij, ki bi kljuh adaptacijam ohranila značil
nosti mestnega jedra in ga celo bistveno boljše in lepše 
uredila. Obenem pa rešitev lGM'»Sava« Krško tudi ne 
predvideva nikakršnega rušenja stanovanjskih objektov 
ob Grbinski cesti. 

Realizacija adaptacije sedanjih šolskih poslopij in do
zidave prizidka s telovadnico je rešljiva in izvedljiva v 
posameznih fazah. V prvi fazi je gradnja prizidka z 12 
učilnicami in skupnimi prostori ter energetskih rešitev za 
celoten kompleks šole in vrtca. V drugi fazi je adaptacija 
obstoječih šolskih objektov (in ob tem prestavitev 
pouka v nove učilnice). V tretji fazi je izgradnja telovad
nice in ureditev zunanjih igrišč in okolice, seveda pa so 
možne tudi podvariante, ki bi jih obravnavali v skladu s 
potrebami, pobudami in možnostmi. 

Idejna rešitev IGM »Sava« Krško tudi učinkovito re
šuje prometna vprašanja okrog šole, saj eliminira vsak 
hrup in tranzitni promet po cestah okrog šolskih objek
tov, obenem pa dolgoročno rešuje tudi vrsto vprašanj 
prostorske ureditve širšega območja. 

O C E N A INVESTICIJ IGM S A V A 
KRŠKO 

Nit podlagi dogovorov izvršnega odbora Skup
nosti za uresničevanje samoprispevka in projek-

tanstkih organizacij, dajemo v razpravo oceno in
vesticij I G M Sava Krško in sicer za: 
- prizidek k vrtcu Najdihojca v Litiji 
-- prizidek k vrtcu v Šmar tnem 

1. faza šole na Dolah 
- povečava osnovne šole na Rozmanovem trgu v 

Litiji 

Za prizidek k vrtcu v Litiji in L laze šole na 
Dolah je podana ocena investicij za varianto »A« 
in »B«. 

Za osnovno šolo Litija je podana ocena investi
cije samo za minimalno potrebno adaptacijo ob
stoječega objekta in za dozidavo novega dela. ki 
obsega 12 učilnic spripadajočimi komunikacijami 
in kabineti ter telovadnico brez garderob, sanitarij 
in tribun. 

Varianti »A« in »B« zajemata: 
1. V R T E C N A J D I H O J C A L I T I J A 
- varianta » A«: projektirani objekt zman j šan /a 

zaklonišče, kotlarno in deponiji), dimnik. J o 
dana je nova kineta od kotlarne pri šoli do 
vrtca v dolžini cea 1 10 m 

- varianta »B«: vse enako kot pri varianti »A«, 
samo da odpadeta dve igralnici in nekateri 
pomožni prostori. 

2. V R T E C Š M A R T N O : " 
- varianta »A«: dodatno se prizida 2 igralnici s 

pripadajočimi pomožnimi prostori v izmeri 
cca 160 m 2 in adaptacija kotlarne z deponijo in 
dimnikom 

3. Š O L A D O L E 
- varianta »A«: po oceni investitorja (500 m-) 
- varianta »B«: po idejnem osnutku »Savanro-

jekt« (750 m*) 

4. Š O L A L I T I J A ( R O Z M A N O V T R G ) 
- adaptacija (zamenjava oken, pleskarska dela 

in manjša popravila in preureditev vhoda) oce
njeno 7.975.000 din 
- izgradnja I. faze: 

OCENA INVESTICIJ JE PODANA TABELARIČNO 

Varianta A Varianta B 
1. Vrtec objekt 13.793.290.- 8.948.285.-

NAJDIHOJCA oprema 1.395.000.- 930.000.-
projekt 215.000.- 300.000.-

2. Vrtec objekt 6.032.000.- 5.282.000.-
ŠMARTNO oprema 434.000.- 434.000.-

projekt 

3. Šola D O L E objekt 15.570.000.- 22.355.000.-
oprema 1.118.000.- 1.690.000.-
projekt 1.300.000.- 1.490.000-

4. Šola objekt 86.736.000.-
LITIJA oprema 3.120.000.- + tel. 

projekt 5.000.000-

SKUPAJ objekt 35.395.290.- 36.585.285.-
1 - 3 oprema 2.947.000.- 3.054.000.-

projekt 1.515.000.- 1.790.000.-

SKUPAJ objekt 122.131.290- 123.321.285.-
- 1 - 4 projekt 6.067.000.- 6.174.000.-

+ telovadnica •—•> + telovadnica 
projekt 6.515.000.- 6.790.000.-

Stara šola v Lit i j i . Levo je a(gradha, k i je bila namensko zidana za osnovno šolo, desno pa je 
sodnijska zgradba, ki pa že dolgo časa uporablja šola za pouk. Vmes je povezovalni del. s katerim, 
je litijsko šolstvu pred leti pridobilo šenekaj prostora. (Foto: T. B.) 

a) i/gradnja 12.učilnic s kabineti in pripadajočimi 
pomožnimi prostori 

ocenjeno: 34.836.000 din 

b) izgradnja telovadnice (45 x 25 m) 
ocenjeno: 31.625.000 din 

c) izgradnja kotlarne in prehoda (110 m*) 
ocenjeno: 7.100.000 din 

d) povezovalni hodnik (50 m-) 
ocenjeno: 1.000.000 din 

Opomba: v predlogu adaptacije in gradnje pri
zidka ni upoštevana sanacija sanitarij v stari Šoli in 
izgradnja zaklonišč. Projektantska organizacija 
predlaga izvedbo zaklonišč kot posebne objekte. 

Ocena investicij za nakup opreme je izdelana 
na osnovi podatkov ki jih je posredoval predstav
nik »Slovenijales« Ljubljana za podobne objekte. 
Možna so večja odstopanja zaradi nedefiniranih 
zasnov objektov, zato predlagamo, da se nave
dene ocene vzamejo z rezervo, ker je za dokončno 
oceno nujen neposreden dogovor z dobaviteljem 
opreme. 



»PRISPEVKA V JAVNI RAZPRAVI 

»GRAMA BO L E 123.000.000 DIN 
ODPRTO PISMO 

UČITELJEV IN UČENCEV STARE ŠOLE NA ROZMANOVEM TRGU, 
CESTA KOMANDANTA STANETA 2, LITIJA 

V času javne razprave i> nadaljnjem uresničevanja 
programa III. občinskega samoprispevka se globoko 
zaskrbljeni in z veliko bojaznijo za nadaljnjo usodo 
naše iole odlašamo delavci in učenci osnovne šole na 
Rozmanovem trgu. Kljith temu, da si že matična šola 
prizadeva prikazali problematiko in nujnost dozidave 
in adaptacije stare šole (na roditeljskih sestankih, sa-
moupritvnih organih, v dnevnem časopisja itd. ...). bi 
radi mi. ki vsak dan delamo in živimo v tej šoli opo
zorili vse občane na pogoje in razmere, mimo katerih 
ne moremo in v njih živi in se šola 500 otrok (4.11 v 
osnovni šoli in .17 v enoti s prilagojenim učnim pro
gramom) in delavci šole. 

Osnovno šolo Dušan /sveder-Tomaž na Rozma
novem trna sestavljajo trije objekti, povezani v celoto: 
,1912. leta zgrajena osnovna šola, sodnijskoposlopje, 
ki je še starejše, in prizidek, zgrajen 1967, ki povezuje 
obe stavbi, da lahko že dolga leta služita svojemu na
mena, '/.grudna stare osnovne šole še do neke mere 
ustreza pogojem pouka, vendar ne omogoča vseh 
oblik in metod dela v učno vzgojnem procesu. Sodnij
sko poslopje pa zaradi prvotne namembnosti gradnje 
sploh ni primerno. Prostori so preveliki ali premajhni 
in nepravilno osvetljeni. V 5,h. razredu se na .11,2 m2 
stiska 26 otrok (kur je 1,2 m2 nu učencu), v .l.d ra
zredu 24 učencev nu .11,2 m2. Tuko pride povprečno 
nu enega učencu I ,.1 m2 prostora, normativ pa določa 
najmanj 2 m2 na učenca. Del zgradbe, ki ga uporablja 
l-.notu s prilagojenim učnim programom, ni primeren 
glede na normative za delo z motenimi otroki. Pouk 
telesne vzgoje in tehnične vzgoje se odvija v kletnih 
prostorih, ki so premajhni (višina 2,40 m namesto 
.1,5(1 m), kar je neustrezno in brez pravega zračenju. 

/uradi velikega številu učencev pa st> najbolj kri
tične sanitamohigienske razmere. Sanitarij ni dovolj, 
večina razredov je brez tekoče vode. V stari osnovni 
šoli je 12 pisoarjev za 1.14 dečkov in 4 školjke z.u 127 
deklic. V sodnijskem delu je še dosti slabše. Pisoarjiso 
le 4 za IIH dečkov in 6 školjk zu 105 deklic. 
Kljub stolnemu vzdrževanju, čiščenju in prizadevanju 

snažilk se bojimo izbruhu kakršnekoli epidemije, suj 
so naprave dotrujune, zidovi prepojeni s fekalijami in 
zalo neprijetno zuudurja, zlasti oh slabem vremena. 

Kak ršnokoli obnavljanje ni mogoče, te dele je treba 
enostuvno podreti tn zgraditi nove, večje. Takšne, ki 
bodo ustrezali higienskemu minimuma. 

Solo ogrevamo s tremi pečmi na premog, ki pa 
mora hiti najkvalitetnejši, če želimo doseči minimalno 
stopnjo ogrevanju. Cevi centralne kurjave imajo neu
strezen premer, zato je pretok tople vode otežkočen. 
Učilnice so visoke, izolacija sluha. V zimskem časa 
dosegu jutranja temperaturu komu j 14 stopinj Celzija, 
/a sedeče delo učencev bi morulu biti temperaturu 
vsaj IS stopinj Celzija. Će dodamo, da nam včasih 
zmrznejo rože na oknih, fe to dovolj. V vogalnih ra
zredih so temperature še nižje, zuto otroci pogosto izo-
stujujo od pouku zaradi prehladnih obolenj. 

Iz vsega tega je razvidno, da poteku pouk pri nus v 
iiemogočih ruzmeruh. Smo za vsako obliko solidar
nosti in obnavljanju podružničnih šol ter vrtcev. Glo
boko razumemo vsa stabilizacijska prizadevanja naše 
celotne družbe. Zuto smo se tudi odpovedali novo
gradnji na Ježi ter pristali na adaptacijo in dozidavo 
stare šole brez telovadnice, kur ni slučaj pri doseda
njih gradnjah. Prepričunipu smo tudi, du bi VVZ. Li
tija našel v novem prizidku stare šole ustrezne pro
store za svojo dejavnost male šole. 

Sprašujemo se, kje v vsej naši občini, mogoče celo v 
republiki, delu tuko veliko število otrok in delavcev v 
tako starem, dotrajanem in higiensko neustreznem 
objektu. 

Vabimo zainteresirane občane, da si šolo ogledajo v 
dopoldanskem času in šele nato nuj se odločajo o 
vrstnem redu gradenj. Upamo, da boste z razumeva
njem sprejeli naše utemeljene razloge. 
Litija. I. 4. 198.1 

Delavci in učenci 
stare šole nu Rozmanovem trgu 

(sledi .17 podpisov) 

OCENA INVESTICIJ 
BETON Z A G O R J E 

SGD 

Vrtec Šmartno — prizidek dveh igralnic 
Izdelan je glavni projekt za izvedbo pri S G D 

Beton v mesecu marcu 1983, ki je hkrati tudi po
nudba izvajalca. 
I. Ponudba za izgradnjo 9.080.000 
Oprema - ocena 1.()()().()()() 
Ostalo (soglasja, nadzor) 250.000 
SKUPAJ: • 10.330.000 

Opomba: Cena projekta je v osnovni ponudbi. 
Vključuje pa tudi potrebno zunanjo ureditev in 
spremembo izvedbe kotlarne na trdo gorivo. 

II. Prizidek Najdihojca 
a) Izdelan je projekt za izvedbo »IGM Sava 
Krško« 
Iz pregleda projekta so možne variante: 
Celotna izvedba z zaklonišči in kotlarno 
463 nV 25.730.000 
oprema (ocena) 2.300.000 
SKUPAJ: 28.030.000 

oprema 
S K U P A J : 

4) Varianta brez zaklonišča in 
samo 2 igralnici 
- zaklonišča 

oprema (ocena) 
S K U P A J 

2.300.000 
21.680.000 

18.380.000 
6.350.000 

12.030.000 
1.150.000 

13.180.000 

2) Varianta izvedbe samo 2 igralnic 
(odpade 152 m 2 ) 
oprema (ocena) 
S K U P A J : 

3) Varianta brez izvedbe zaklonišča 
celoten objekt 
-- odbitek zaklonišča 

7.230.000 
1.150.000 

18.380.000 

25.730.000 
6.350.000 

19.380.000 

Opomba: Vsi podatki so vzeti iz projektant
skega predračuna! Zaklonišče bi se v tem primeru 
lociralo v kompleksu s šolo (pod dvorano!) v ka
snejši fazi 

l i l . Šola v Liti j i 
Po izdelani projektni zasnovi šole in zasnovi 

ureditve celotnega kompleksa pri »SGD Beton 
Zagorje« izhajajo sledeče osnovne variante: 
I. varianta 
izgradnja 12 učilnic z vsemi pomožnimi 
in glavnimi vhodnimi prostori (bruto 2.763 m 2 ) 
— netto površine 2.347 m2 a 35.000 - 82.150.000 
— zaklonišče pod objektom 

2x200 oseb 16.930.000 
— izvedba kotlarne 
— ocena 10.000.000 
— oprema učilnic 

in-objekta - ocena 11.730.000 
SKUPAJ: 120.810.000 

2. varianta 
— objekt 12 učilnic brez zaklonišč, ki bi 
se prestavila v II. fazo .o 120.810.000 

Idejni rešitvi za prizidka s telovadnico k stari osnovni šoli v Litiji. Zgoraj je maketa SG l) Beton iz Zagor
ja, spodaj pa maketa IG VI Sava Krško. Oba predloga predvidevata skupno energetsko rešitev za celoten 
kompleks šole s telovadnico in vrtcem. Obe maketi sta razstavljeni v avli občinske skupščine v Litiji, Je
rebova 14, kjer si jih občani tudi lahko ogledajo. (Futo: T.15.) 

— zaklonišče 
S K U P A J : 

16.930.000 
103.880.000 

a) dodatno: projekti za celoten kompleks brezgl. 
projektov 
za telovadnico 5.000.000 
b) Ureditev celotnega asfaltnega platoja 
kompleksa šole 
I. varianta obsega torej 
— šola z zaklonišči 
— projekti 
— plato 
SKUPAJ: 

4.000.000 

120.810.000 
5.000.000 
4.000.000 

129.810.000 

103.SS0.000 
5.000.000 
4.000.000 

112.880.000 

/ . južne struni kaže stara sodnija. \ kateri je šola. pusle zidove. Prostor na južni strani šolske in sodnijske 
zgradbe h: lahko uporabili za i/gradnjo pri / idka. s katerimi hi pridobili 12 novih učilnic in »ečnamenske 
prostore, ki jih šola in mesto potrebujeta za življenje. (Foto: T.B.) 

II. varianta -
- šola brez zaklonišč 
- projekti 
- plato 
SKUPAJ: 

O P O M B A : 
- površine šole so idejno sprojektirane v^skladu s 

predpisi, ki določajo vse normative 
- cena za 1 m 2 neto površin je naša realna ocena za to

vrstne prostore'v začetku leta 19X1 
- ocena za zaklonišče izhaja iz sedanje cene sličnih ob

jektov 
- ocena za opremo učilnic izhaja iz cene na 1 m 2 neto 

površin 
- ocena za projekte je izražena v "< in nt to naša defini

tivna ponudba 
- ocena za plato je cena za urejene površine sličnih 

obdelav 

IV. Šola Dole 
Projektnih zasnov ni. Izkazuje se potrebit veliko
sti ccii 500 m 2 

Ocena vrednosti 500 m2 
a 36.000 18.000.000 

projekti ocena 1.300.000 
oprema ocena 1.200.000 
SKUPAJ: 20.500.000 

Rekapitulacija: 
I. Vrtec Šmar tno 10.330.000 

II. Vrtec Najdihojca - 4 variante 13.180.000 
III. Sola Litija - II. varianta 112.880.000 
IV. šola Dole 20.500.000 

SKUPAJ: 156.890.000 

Izvršni odbor skupščine Skupnosti za realiza
cijo III. občinskega samoprispevka daje navedeno 
problematiko s predlaganimi rešitvami v razpra
vo, presojo in odločitev delovnim ljudem in obča
nom občine Litija, ki naj se v razpravah odločajo 
za način urejanja svojih življenjskih problemov in 
problemov generacij, ki prihajajo za nami na po
dročju vzgoje in izobraževanja, otroškega varstva, 
telesne kulture, zdravstva in kulture ter komunal
nih vprašanj. Pri tem je izvršni odbor izhajal iz se
danje gospodarske situacije v naši občini in v širši 
družbenopolitični skupnosti, ki 'je zanesljivo 
dobro znana slehernemu prebivalcu naše občine. 

Zaradi tega in zaradi zaostrene gospodarske poli
tike, ki jo bomo vodili tudi v prihodnje, je realiza
cija programa III. občinskega samoprispevka 
možna le postopoma in to edinole z že ustaljenim 
načinom zbiranja sredstev za te namene — s sa
moprispevkom občanov. 

Boljši standard na navedenih družbenih dejav
nostih bo torej možno dosegati le s povsem real
nimi in uresničljivimi plani in dogovori, predvsem 
pa s tistimi sredstvi, ki jih bomo za sebe tudi samo 
prispevali. 



Odrasli so odgovorni za varnost 
Različna so mnenja o statistiki, saj poznamo tisto, da statistika Ih/e, so pa mnenja 

verjetno enotna, ko govorimo o statistiki prometnih nesreč... Njeni ],<>datki so srhljivi. 
Primerjave s preteklimi leti o številu žrtev so žal krute resnice. Žrtev je vedno več. 

Morda je kdo pričakoval, da 
bo z zmanjšanjem prometa v 
zadnjih letih (dražje gorivo, boni 
za gorivo...), manj prometnih ne
sreč. V resnici je prav nasprotno. 
Redkejši je promet, večja je 
možnost za nesreče. Preprosto 
zato, ker v gostejšem, počasnej 
šem prometu vsak voznik bolj 
pazi. Zanimiva je tudi ugotovi
tev, da so pogostejše prometne 
nesreče v boljših prometnih po
gojih, kot so: suha in asfaltirana 
cesta kd . , kot pa na slabših, ma
kadamskih cestah in podobno. 
Dobro je, če se tega zavedamo. 
Kar spomnimo se vozniki, kako 
smo nekoč počasi in pazljivo vo
zi l i npr. proti Ponovičam, ko je 
tja vodila slaba, ozka in vijugasta 
makadamska cesta in kako sedaj 
radi pritisnemo na plin po lepem 
asfaltu. Pozabljamo pa, da je ta 
cesta še vedno ozka in vijugasta. 

Ve l iko je žrtev tudi mcdtmalimi 
občani , za katere varnost odgo
varjamo mi starši, učitelji v šoli, 
vozniki.. . Pričeli so se toplejši 
dnevi. Množica otrok se podi s 
kolesi po dvoriščih, med vrtovi, 
po prometnih cestah — da, tudi 
po cestah. Med njimi je mnogo 
brezglavih nadebudnežev, ki se 
nevarnosti niti malo ne zavedajo. 
Tudi taki so med njimi, ki v šoli o 
prometu veliko vedo, na cesti pa 
na vse pozabijo. K d o naj pazi na 
te otroke? Vozniki? Da! — M i 
ličniki? Tudi! (Otroci do 14. leta 
starosti ne smejo voziti kolesa po 
javnih prometnih cestah brez 
spremstva, če niso opravili kole
sarskega izpita, za katerega do
bijo izkaznico). 

Kaj pa starši? K d o dovoli 
otroku, da se poda v prometni 
vrvež? Kdo dovoli malim, da se 

vozijo celo z mopedi? Kar spre
hodite se po bivšem Rozmano
vem trgu ali pa drugod! A l i se 
starši malih voznikov ne zaveda
te, kakšna nevarnost preti, npr. 
vašemu malemu Urošu , ko se 
pripodi s stranske na glavno 
cesto? 

V soboto, 16. aprila, ste na l i 
tijskih cestah lahko opazili male 
kolesarje s številkami na hrbtih. 

To so bili udeleženci občinskega 
prometnega tekmovanja »Kaj 
veš o p r o m e t u « . To je eno redkih 
tekmovanj, kjer ne gre za prestiž 
v hitrosti, moči ali veliki spretno
sti, ampak v znanju. T i učenci so 
najboljši kolesarji iz vseh šol 
naše občine. Toda nikar ne misli
te, da vsi ti tako vozijo, kadar so 
sami. Pouk v šoli ni dovolj. Pouk 
se mora nadaljevati tudi doma, 

na vsakem koraku — ob vsakem 
zagonu kolesarskega pedala. 

M . M . 

Na najbolj prometnem križišču v Litiji delajo zlasti kolesarji in mopedisti težke prometne prekrške. V ve
čini primerov vozijo kar po tistem delu cestišča, ki je namenjeno za osebna, tovorna in druga težja vozila in s 
tem povzročajo nevarne prometne situacije, nenazadnje pa sami sebe spravljajo v smrtno nevarnost. (Foto: 
T. B.) 

30-ietnica prostovoljnega 
krvodajalstva 

MARCA JE DALO KRI 668 NAŠIH OBČANOV 

Prve sledove zamisli pretoka krvi iz človeka v človeka najdemo že v 
antičnih zapiskih (Ovidove Metamorfoze), Libaviusova pisma iz leta 
1615 pa vsebujejo že prvi opis tedanje transfuzije. 

Svoj pravi pomen je dobila transfuzija šele po letu 1616, ko je W i l -
liam Harvev odkri l , kako se veliki in mali krvni obtok združujeta v 
sklenjeno celoto in kako prihaja kri iz organov po kapilarah zopet v 
srce. Začeli so se dolgotrajni preizkusi, ki so se mnogokrat končali z 
neuspehom. Vse do I. svetovne vojne so se ukvarjali predvsem z izde
lavo tehnike za določanje krvnih skupin in izboljšanje tehnike trans-
furizje krvi . Po I. svetovni vojni pa se je začela transfuzija krvi razvi
jati v večjem obsegu. Pomembno leto na tem področju predstavlja 
leto 1914, ko so znanstveniki odkrili sredstvo, ki preprečuje strjeva
nje krvi, ne okvari krvnih sestavin in ne škoduje prejemniku krvi . S 
tem odkritjem se je pričelo obdobje tako imenovane posredne trans
fuzije, ko kri s pomočjo dodatkov shranimo in jo damo bolniku, ko jo 
potrebuje. Odprla so se vrata konservaciji krvi , poenostavila se je 
tehnika. 

O d tedaj dalje, se je transfuzija krvi vedno bolj izpopolnjevala. 
Po letu 1945 je služba za transfuzijo krvi v naši državi dosegla velik 

razmah. Ustanovile so se transfuzijske postaje in formiral se je repu
bliški zavod za transfuzijo krvi . V naši republiki je bila prva transfuzij
ska postaja organizirana takoj po osvoboditvi v okviru tedanje cen
tralne vojne bolnice. Leta 1946 je postala transfuzijska postaja civilna 
ustanova in se je preimenovala v zavod za transfuzijo krvi medicinske 
fakultete. 

Leta 1953 je krvodajalstvo prevzel Rdeči križ in začel zbirati pro
stovoljne krvodajalce. Krvodajalstvo je postalo prostovoljno, brez
plačno in anonimno. O d prelomnice v letu 1953 je število prostovolj
nih krvodajalcev nenehno naraščalo. To nam potrjuje tudi dejstvo, da 
se je v Sloveniji v letu 1953 na akcije odzvalo 20.210 krvodajalcev, v 
letu 1982 pa že kar 110.491. 

V naši občini se je v lanskem letu udeležilo krvodajalskih akcij 
1.277 delovnih ljudi in občanov in sicer na rednih akcijah v marcu in 
novembru 1.197, 80 krvodajalcev pa v izredni akciji meseca julija. 

T i podatki prepričljivo govore o izredni množičnosti prostovoljnih 
krvodajalcev, o njihovi plemenitosti in človečnosti . Danes lahko go
vorimo o krvodajalstvu kot vrednosti, ki v samoupravni socialistični 
družbi pomeni tisto dejavnost, s katero se na zelo konkreten način 
odraža vsa veličina človeške solidarnosti. 

Tudi v letošnjem, jubilejnem letu 1983, v letu, ko mineva 30 let 
prostovoljnega, brezplačnega in anonimnega krvodajalstva na Slo
venskem, bomo z dejanji dokazali, da trud 30 let ni bi l zaman. 

Ena od akcij v letošnjem letu je bila izvedena 18. in 19. marca. Ude
ležilo se je je 668 krvodajalcev, od tega jih je 68 takšnih, ki so se na 
novo priključili vrstam krvodajalcev. Vzpodbudno je dejstvo, da je od 
teh 61 novih krvodajalcev 43 mlajših od 27 let. 

Kar 59,43% udeležencev zadnje akcije predstavljajo zaposleni v 
večjih O Z D v naši občini, in sicer: T O Z D Usnjarna Šmar tno — 116, 
Predilnica Li t i ja — 109, Lesna industrija Li t i ja — 79, Gradmetal — 
42, Kmetijska zadruga Lit i ja — 26, Kovina Šmar tno — 20.Ostalih 
40,57% pa predstavljajo zaposleni v drugih O Z D , ter kmetje, gospo
dinje, š tudenti in drugi. 

Novorojenček. Komaj zadihal je v svet. 
A kaže, da njegovo življenje ugaša spet. 
Materino srce se zvija od neznosnih bolečin. 
»Rešite mi ga, to mi je edini sin!« 
Tudi njemu je bila potrebna transfuzija krvi. 

K R V O D A J A L C I , K O L I K O ŽIVLJENJ REŠUJETE VI. 

Ob krvodajalski akciji 
Ko sem stopila prvi dan krvodajalske akcije v spodnje prostore zdrav

stvenega doma, sem bila presenečena ob velikem številu ljudi, ki so se 
drenjali tam. Tudi sama sem prišla, da bi dala kri, prvič. Vedela sem, da 
je v našem mestu krvodajalska akcija zmeraj zelo uspešna in obisk moži-
čen. Kljub temu se mi je zdelo, da vrste ne bo nikoli konec. 

Najprej so me vpisali v kartoteko, nato sem šla na pregled krvi in k 
zdravniku na merjenje pritiska. Potem pa sem se postavila na rep gruče 
ljudi, ki so stali v majhni čakalnici oddelka za zdravljenje šolskih otrok. 
Zelo je bilo vroče, potne kaplje so mi kar drsele z obraza. Tudi zrak je bil 
slab, saj je bil prostor poln že ćd jutra. Ljudje so postajali čedalje bolj ne-
sirphi. Vsakdo je želel čimprej domov. Nekoga je čakala še popoldanska 
izmena, drugega majhen otrok. Čedalje več ljudi se je prerivalo, da so bili 
prej na vrsti, čeprav je vsakdo imel na kartoteki zapisano zaporedno šte
vilko. Poleg tega so večkrat poklicali dajalce štirih decilitrov krvi, ki so 
bili tako zelo hitro na vrsti. Ljudje so čedalje bolj negodovali. Aktivistka 
RK, kije ob vhodu pazila, da sije vsak krvodajalec nataknil zaščitne co
pate, ni bila dovolj glasna, da bi ljudi uredila v vrsto. Vsakemu bi morala 
pogledati v karton za zaporedno številko in spuščati krvodajalce le po 
vrstnem redu. Tako bi si prihranili razburjenje. 

Nazadnje sem bila le na vrsti in ko sem dala kri, sem bila vesela, da je 
mučno čakanje za mano. Kri so jemali v treh manjših prostorih šolske 
ambulante, ki so seveda odločno premajhni za tako množico ljudi. Zato 
je bilo tudi osebje RK zelo utrujeno in verjetno naveličano stalnega 
trušča in prepiranja pred vrati. Slišala sem, da bi kot nekdaj za krvoda
jalsko akcijo raje uporabili prostore stare osnovne šole, ker so večji, in je 
bilo delo v njih lažje. Ne razumem pa tega, da v novem, velikem zdrav
stvenem domu ni mogoče najti več prostora za krvodajalsko akcijo. Lju
dem se ne bi bilo treba drenjati v slabem zraku in vročini, takoj bi bili 
boljše volje. Če so že pokazali dobro voljo, da darujejo kri za sočloveka, 
bi jim morali omogočiti, da jo dajo vsaj v normalnih okoliščinah. Vse bi 
se dalo urediti z dobro organizacijo. Za krvodajalce, ki dajejo štiri decili
tre krvi, bi lahko imeli posebno sobo in vhod, da ljudje iz ozadja ne bi ri
nili naprej. Aktivistka RK pa bi morala skrbeti za pravi vrstni red po za
porednih številkah. Le tako bi se izognili nepotrebni gneči in razburje
nju. Z malo dobre volje je mogoče vse narediti! 

Jeseni bo spet krvodajalska akcija. Se bodo razmere do takrat uredile? 
Romana Špende 

BONI 
Občane občine Litija obveščamo, da je na podlagi sklepa 

Izvršnega sveta SR Slovenije z dne 31. 3.1983 prišlo do neka
terih sprememb pri količinah bonov za pogonsko gorivo za ob
dobje APRIL-JUNIJ. Ker je bila v naši občini takrat delitev že 
pri kraju, sporočamo, da lahko lastniki traktorjev dobijo še 501 
goriva za mesec junij, torej skupno 100 litrov. Boni se lahko 
dobijo vsako sredo od 8.—12. ure in od 13. —17. ure (soba 59) 
na Oddelku za notranje zadeve SO Litija. Poleg tega obvešča
mo, da lahko lastniki motornih žag prejmejo 51 bonov mesečno 
ne glede na to, ali so kmetje ali ne. Enako tudi lastniki vrtnih 
kos kosilnic 5 I mesečno. 

Lastniki motornih žag in vrtnih kosilnic lahko prejmejo bone 
na Komiteju za planiranje in družbeno ekonomski razvoj v 
istem času kot je navedeno za traktorje, pri referentu za kmetij
stvo — soba 8. 

O D D E L E K Z A N O T R A N J E Z A D E V E 

SKOZI LITIJO 
DNEVNO DO 200 VLAKOV 

Vlak je marsikomu od nas v času bencinske krize postal edino in 
najcenejše prevozno sredstvo. O težavah pri delu, razvojnih načrtih l i 
tijske železniške postaje in o drugih problemih smo se pogovarjali z 
Dragom Simončičem, ki je že skoraj deset let šef železniške postaje v 
L i t i j i . 

»Načrti za posodobitev litijske železniške postaje so izdelani v več 
fazah. V prvi in drugi fazi je predvidena izgradnja peronske strehe in 
novega tira, ki bo namenjen samo vlakom, ki vozijo iz Liti je do Ljub
ljane. Realno je moč pričakovati , da bodo ta dela končana v dveh 
letih, začeli pa naj bi z njimi še letos,« pripoveduje tovariš Simončič. 

Zvedeli smo tudi, da je bila litijska postaja v letu 1981 po številu 
prodanih voznih kart na če t r tem mestu v Sloveniji. Prodali so namreč 
kar 679 298 vozovnic in le v Ljubljani, Celju in Mariboru je bila ta šte
vilka večja! T i podatki seveda opozarjajo na veliko obremenjenost l i 
tijske postaje, ki s seboj prinaša tudi nekatere težave. 

»Glavni problem je hoja po progi. Skupaj s K S Lit i ja—levi breg in 
Komunalno skupnostjo pripravljamo izgradnjo poti od železniške po
staje do zapornic, ki bi to težavo vsaj delno odpravila. Vel iko skrbi 
nam povzroča neodgovoren odnos potnikov do stranišča na postaji. 
Gradmetal ga mora vsaka dva meseca temeljito očistiti. V lanskem 
letu so iz njega ukradli dve infra peči, pet vodovodnih pip, da o razbi
tih oknih sploh ne govorim. Škodo nam povzročajo tudi otroci, ki uni
čujejo zelenice in rastje. Pri tožb zaradi našega dela ni , in moram reči, 
da je osebje postaje disciplinirano. Največ razburjanja povzročajo 
zamude potniških vlakov. O b tem naj povem, da je vlakovni odprav
nik dolžan objaviti zamudo, če ta znaša vsaj 15 minut.« 

Z a konec smo si ogledali še delovanje avtomatskega progovnega 
bloka ( A P B ) . D o sedaj se je pokazal prakt ično kot brezhiben, in 
upamo, da bo tako tudi v bodoče , saj skozi Li t i jo dnevno pelje do 200 
vlakov, s katerih v Li t i j i izstopi ali vanje vstopi do 4700 potnikov, ki 
jih mora železnica predvsem varno pripeljati na željeno mesto. 

M . G . 

Drago S imonč ič , Sef železniške postaje: „Trudimo se, da imamo 
urejeno železniško postajo, saj gre skozi njo vsak dan več t isoč 
potnikov. Pozivam občane , da čuvajo zelenice okrog postajnih 
poslopij in da ne odmetavajo odpadkov kjerkoli, ampak v koše , saj 
jih je dovolj. Upam, da bomo kmalu dobili tudi peron." (Foto: 
T.B.) 

PESTRA IN ZANIMIVA PONUDBA J PRIKOLICA ZA DOPUST 
Poslovalnica Kompas Hertz v Litiji na Jerebovi 16 se je že uve

ljavila. Občani in O Z D uporabljajo raznovrstne usluge 
Bliža se čas dopustov, marsikdo pa se še vedno ni odločil za kraj, 

čas in način preživljanja dopusta. Še posebno pomembna pa je 
izbira dopusta sedaj, ko vsak dinar dvakrat obrnemo, preden ga 
zapravimo. Nedvomno bodo tudi letos zanimivi predvsem tisti do
pusti, ki bodo predvsem poceni. 

Prav zaradi tega bo pametno prej povprašat i za cene in druge 
pogoje dopusta. V litijski poslovalnici Kompas Hertza imajo se
veda široko ponudbo za izbiro dopustov v celi Jugoslaviji, pa tudi 
zunaj, če bi komu ugajalo. 

Tudi izposojanje avtomobilov pri litijski poslovalnici je ugodno. 
Z a dopust je možno najeti avto, s tem da je treba plačati izposojo 

samo za dva dni, in to za prihod na dopust in za odhod, med dopu
stom pa se avto preprosto odda. Seveda velja ta ponudba za kate
rikoli kraj v Jugoslaviji. 

Prevozi z minibusom bodo prav gotovo zanimivi za marsikatero 
organizacijo in skupnost, saj ima Kompas Hertz na razpolago mini 
avtobus za prevoze do 20 oseb. Še posebno ugodna je cena takš
nega izposojanja čez soboto in nedeljo oz. od petka popoldne do 
ponedeljka popoldne. 

Marsikoga bo pritegnila ponudba Hertza za počitniške prikolice 
za dopust. Izposoditi si je možno več vrst prikolic za neomejen čas 
in kraj. Podrobnejše informacije lahko dobite pri Kompas Hertzu 
v L i t i j i . 



IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI OBČINE LITIJA 
. m. 

IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI OBČINE LITIJA 

»Vesela šola« na Dolah KRAJEVNA SKUPNOST KRESNICE »Vesela šola« na Dolah KS LITIJA — LEVI BREG 

Iz skupščine krajevne skupnosti 

Delegati skupščine krajevne 
skupnosti Kresnice so na seji dne 
4. 4. 1983 sprejeli zaključni 
račun za leto 1982 in finančni 
načrt za leto 1983. 

V razpravi o podanih poročilih 
je bilo ugotovljeno, da je bila 
realizacija pri večini prihodkov 
zadovoljiva, večji izpad dohodka 
je bil ugotovljen le pri vodovodu. 
Točneje , stroški vzdrževanja vo
dovoda so občutno višji, kot so 
bi l i prihodki od pobrane vodari-
ne. 

Ker je v letu 1983 pričakovati , 
še večje s troške vzdrževanja za
radi dokaj iztrošene vodovodne 
mreže , so delegati soglasno spre
jeli predlog povečanja cene m3 
porabljene vode za 3 dinarje. 

S tako zbranimi sredstvi bo za
gotovljeno nemoteno vzdrževa
nje vodovoda in plačilo obrokov 
kredita, ki ga je krajevna skup
nost najela ob gradnji 2. dela vo
dovoda. 

Beseda je tekla tudi o nadalje
vanju gradnje športnega doma, 
modernizaciji ceste od Koščaka 
do nogometnega igrišča, gradnji 
T V pretvornika, dejavnosti G a 
silskega društva in N K Apnarja 
ter sodelovanju krajevne skup
nosti z združenim delom na ob
močju krajevne skupnosti. Ugo
tovitev delegatov ob razpravah o 
sodelovanju z združenim delom 
je bila, da sodelovanje s T O Z D 

Industrijo apna Kresnice in 
Gozdnim gospbdarstvom poteka 
na zadovoljivi ravni in ob danih 
možnostih, to pa ne velja za 
Kmetijsko zadrugo Li t i ja , s ka
tero si krajevna skupnost želi te
snejšega in plodnejšega sodelo
vanja. M . V . 

Tilka Blaha 
v Kresnicah 
Na pobudo Zvezne kon

ference S Z D L Jugoslavije 
je 29. marca letos obiskala 
krajevno skupnost Kresnice 
posebna delovna skupina 
republiške konference 
S Z D L . Delovno skupino je 
vodila podpredsednica re
publiške konference Ti lka 
Blaha. 

Predstavniki republ iške 
konference so se udeležili 
seje predsedstva Krajevne 
konference S Z D L Kresni
ce. N a seji so ugotavljali 
kako Socialistična zveza 
neposredno v praksi uresni
čuje svojo ustavno vlogo v 
krajevni skupnosti. Po seji 
so se zadržali v prijatelj
skem razgovoru s predstav
niki krajevne skupnosti. 

KRAJEVNA SKUPNOST ŠMARTNO 

Praznovanje dneva šole 
Šmarska osnovna šola, ki nosi ime po narodnem heroju Francu R o 

zmanu - Stanetu, si je izbrala za svoj praznik 27. marec, to je Stanetov 
rojstni datum. Prvič ga je praznovala leta 1981, ko je navezala stike z 
vsemi osnovnimi šolami v Sloveniji s tem imenom. Predstavniki teh šol 
se srečujejo vsako leto v drugem kraju. 

O b letošnjem prazniku so v Smartnem začeli učenci zbirati odpadni 
papir. Sredstva bodo po dogovoru z vrstniki iz Dragatuša , Ljubljane in 
Maribora namenili gojencem doma invalidne mladine v Kamniku . Žal 
pa so morali pohod po poti, ki jo je leta 1943 prehodil po naši občini 
komandant Stane, ko je šel s Štajerske na Dolenjsko, zaradi slabega 
vremena preložiti na mesec maj. 

N a svečani prireditvi, k i je bila 28. marca popoldne v šolski avli, je o 
heroju Stanetu spregovoril njegov osebni spremljevalec An ton Br ic -
Si l iz Li t i je , kulturni program pa so izvedli učenci Splošne srednje vo
jaške šole Franc Rozman-Stane iz Ljubljane pod vodstvom kapetana 
Marjana Andrašca in domači mladinski pevski zbor, k i ga je za nastop 
pripravil zborovodja Janko Slimšek. M e d poslušalci je prevladovala 
mladina. Po proslavi je zabavni ansambel igral nekaj časa še za ples. 
Sodelovanje šmarske osemletke z ljubljansko vojaško šolo, ki poteka 
že dve leti, se je ob tem obisku znova okrepilo. Ljubljančani so pova
bil i šmarske pevce, naj j im jeseni ob njihovem dnevu šole, vrnejo 
obisk. 

Krepitev delovne vzgoje 
— Apri l ska skupščina šolske skupnosti, ki so jo šmarski šolarji 

izvedli na dan mladinskih delovnih brigad, so posvetili d ružbeno-ko -
ristnemu in proizvodnemu delu. N a njej so sodelovali tudi delegati iz 
Vel ike Kostrevnice, Štangarskih Poljan in Primskovega, to je z večjih 
podružničnih šol. M e d sklepe so med drugim zapisali, da je treba 
okrepiti proizvodno in družbeno-kor is tno delo, oblikovati delovno 
brigado, k i bo skrbela za obdelavo šolske njive, skrbeti za vzdrževanje 
raznih spomenikov, organizirati pomoč starejšim občanom, uvajati 
razne kmetijske dejavnosti in zboljšati sodelovanje s krajevno skup
nostjo, mladino, S Z D L in delovnimi organizacijami. Vse akcije pa naj 
bi potekale izven rednega pouka. 

B .Ž . 

KRAJEVNA SKUPNOST DOLE 

»Poletna noč« letos na prostem 

K U D Venčeslav Taufar Dole pri Li t i j i je znova vzpodbudilo člane 
za delo. 

Ke r ni ustreznega prostora, saj ni niti zasilne dvorane, kjer bi lahko 
nastopali, so člani izrazili željo, da bi letošnje poletje nastopili na pro
stem. 

Preteklo je več kot tri leta, odkar so prostori kulturnega doma upo
rabljeni za proizvodnjo. Šolska učilnica je sedaj domačin vseh priredi
tev, vendar je majhna in ne ustreza. Zato je želja vseh krajanov, da se 
dom izprazni in da delavke D O L K E dobe nove proizvodne prostore. 
D o m pa bodo krajani z adaptacijo usposobili. 

Kl jub prostorski stiski kulturno življenje ni zamrlo. Omejilo se je na 
manjše prireditve. Ke r pa je želja članov, pokazati se pred širšim ob
činstvom, bodo letos organizirali »poletno noč na p ros tem«. 

- J . V . 

V petek, 25.3 .1983, je bilo tekmovanje učencev Vesele šole na OŠ 
Dole . K tekmovanju se je prijavilo 62 učencev. M e d šolskim letom so 
se enkrat tedensko skrbno pripravljali na tekmovanje, ki je bilo letos 
še posebej slovesno ob 15-letnici Vesele šole in 35-letnici Pionirskega 
lista. 

Letos sta jih obiskala lektorica in novinarka pionirskega lista Meta 
Tavčar in fotoreporter Mare Rudolf. To šolo sta izbrala zato, ker je 
majhna, vendar zanimiva in delovna. Želela sta, da v letošnjem letu 
obiščeta čim več različnih področij Slovenije. j y 

ROČNO IN STROJNO PLE 
TENJE, 
KVAČKANJE, VEZENJE 
Zdenka, KLARIČ Zgornji Hotič 8, Litija 

Svet K S Lit i ja —levi breg se je v mesecu marcu ukvarjal s problema
tiko komunalnih vprašanj , predvsem kar zadeva poplavljanja Stavb, 
pokopališča v Li t i j i oz. Šmar tnem, pomanjkljivosti prometne signali
zacije na območju K S — l.b. ter ureditve otroških igrišč oz. parkov, ki 
so potrebni stalnega vzdrževanja. 

Svet K S je imenoval člane potrošniškega sveta l.b.: Kofol L . , Šistek 
M . , Borštnar J . , Baš J., Dobravec J . 

Svetu K S je bil posredovan predlog, da K S — l.b. dobi ime po zna
nem revolucionarju. 

Rešitve glede omenjene problematike še niso izdelane, o delu K S 
pa bomo poročali tudi v naslednjih številkah Glasila občanov. 

J .K . 

Obveščam cenjene stranke, da od 1. aprila dalje pletem, 
kvačkam in vezem po naročilu od modnih dodatkov do sveča
nih oblek. Informacije po telefonu 877—033 vsak delavnik 
razen srede. Se pr iporočam. 
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Krajevna skupnost Lit i ja — levi breg je druga največja krajevna 
skupnost v naši obč in i . Problemov zato ne manjka. Samoupravni 
organi K S i n d ružbenopo l i t i čne organizacije imajo zato veliko dela, 
k i ga skušajo opraviti s č i m večj im sodelovanjem oziroma odlo
čan jem o b č a n o v . (Fo to : T. B.) 

Nove oskrbne cene 
v domu Tišje 

KRAJEVNA SKUPNOST PRIMSKOVO 

Pogrebni odbor 

— osnovna cena oskrbnega dne 
— dodatek za tujo nego in pomoč: 
I. 
II. 
— dietna prehrana 
— sladkorna 
— ostale 
— rezervacije 

280 din 

84 din 
134 din 

31 din 
24 din 

192 din 

Primskovo je bila doslej ena 
izmed tistih K S , ki niso imele po
grebnega odbora. N a zadnji seji 
predsedstva K O S Z D L Pr im
skovo so poročali , da je pogrebni 
odbor ustanovljen ter razdeljene 
zadolžitve članov odbora, z 
delom pa bodo pričeli takoj, ko 
bodo o ustanovitvi obveščeni vsi 
krajani. s 

Naj ob tem dodamo še vzgle-
den sklep mladih, da bodo tudi v 
prihodnje kupovali šopke ob 
smrti ožjih sorodnikov njihovih 
članov. B . R . 

Lastnik velike kmetije, 
približno 24 ha, od tega 14 
ha gozda, star 72 let, žena 
pa 60 let, brez otrok, ponuja 
v lastništvo polovico kme
tije takoj, drugo polovico pa 
po njegovi smrti. Pogoj: 
prevzemnik mora živeti na 
kmetiji od prevzema dalje 
in jo obdelovati. Janez 
Ki rm, Gradišče 9, Šmar tno 
pri L i t i j i . 

ZAHVALA 
Ob smrti dragega moža 

Franca Hvale se iskreno 
zahvaljujemo za pomoč, da
rovano cvetje, izraze sožalja 
in spremstvo na njegovi 
zadnji poti sosedam, kolek
tivu železniške postaje Kre
snice, Gostinskemu po
djetju Litija, SCT iz Ljub
ljane, Kajuhova ul, učen
kam 3. razreda Upravno 
administrativne šole in 
Emona Centromerkurju. 

Vsem še enkrat iskrena 
hvala 

Žalujoča 
žena Angela, 
hčerki Erika 

in Zdenka 
in sin Franci 

OBVESTILO 
Obveščamo vse lastnike psov na območju občine Litija, da bo obvezno cepljenje psov proti steklini 

za leto 1983 po naslednjem razporedu: 

18. 4.1983 
Liti ja — Kovač ob 14. uri 
Z g . L o g — Kovač — Damjan ob 15,30 uri 
Sp. Hot ič — Drnovšek 
Vače — bivše sejmišče 
V^rnek — Babnik 
Ribče — Lovše 

19. 4. 1983 
Jevnica — zadružni dom 
Jevnica — Godec—Šteful 
Golišče — Šuš ta r—Abtar 
Kresniške Poljane — Kos 
Kresnice — trgovina 

ob 16. un 
ob 17,30 uri 
ob 18,30 uri 
ob 19. uri 

14 
ob 15 
ob 

20. 4. 1983 
Liti ja —Grbin 
Zavrstnik — gostilna 
Štangarske poljane — trgovina 
Vel ika Štanga — gostilna 
Reka gozd — štucarjevina 

21. 4.1983 
Cerovica — Zavr l 
Z g . Jablanica —Baje 
Vel ika Kostrevnica — trgovina 
Lit i ja — Grbin 

22. 4. 1983 
Šmar tno — Gaber 
Vintarjevec — Hauptman 
Vrata — Gorišek 
Sobrače — Fajdiga 

un 
uri 

15,30 uri 
16.30 uri 
17,30 uri 

14. uri 
15,30 uri 
16 . uri 
17. uri 
18,30 uri 

14. uri 
15,30 uri 
17. uri 
19. uri 

14. uri 
15,20 uri 
16,30 uri 
17. uri 

Primskovo Kopačija 18. uri 
Ješče — Adami je 19. uri 

23. 4.1983 
V e l . Preskar — Nograšek ob 8- uri 
Polšnik — Majcen 9. uri 
Prevega — Košir 9,30 uri 
Konjščica — gostilna 10,30 uri 
Renko — pri Renko 11,30 uri 
Tepe — Poznajelšek 12,30 uri 

25. 4. 1983 
Sp. Log — gostilna 14. uri 
Sava — Berdajs 15,20 uri 
Ponoviče — grad 17. uri 
Liti ja — Grbir. 18,30 uri 

26. 4. 1983 
Javorski pi l — koča 14. uri 
Moravče — trgovina 14,30 uri 
Gabrovka — trgovina 16. uri 
Tihaboj — Jerič 16,30 uri 
Brezovo — Rismondo 17. •» uri 

22. 4. 1983 Z A M U D N I K I 
Gabrovka — trgovina 8 - uri 
Dole — gostilna 9. uri 
Polšnik — gostilna Majcen 9,30 uri 
Vače — trgovina 11. uri 
Kresnice — trgovina 11,30 uri 
Liti ja — Grb in 12,30 uri 

Cepljenje proti steklini je obvezno za vse pse — starejše od 4 mesecev. Pristojbina za registracijo 
in cepljenje psa znaša 300 din. Po končanem rednem cepljenju pa mora skozi vse leto lastnik po
skrbeti za cepljenje psa takoj, ko izpolni 4 mesece starosti. 

To se zahteva po Odredbi o preventivnih cepljenjih... (Ur . 1. SRS. št. 1/83). V s i lastniki psov, ki ne 
bodo privedli psov na cepljenje, bodo predlagani v kaznovanje sodniku za prekrške , necepljeni psi 
pa bodo odstranjeni — pobiti. 

1. STRAN 
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Sto let od Maraove smrti 

Mantova dela z nezmanjšano močjo in pro
dornostjo živijo še danes. Teh nekaj besed naj 
bo naš skromni prispevek k praznovanju 100. 
obletnice njegove smrti. 

Kari Heinrich Marx - - veliki revolucionar in ideolog proletarskega 
gibanja. Utemeljitelj znanstvenega socializma - komunizma se je rodil 
5. mata I HI H v Trieru v Renskem okraju, najbolj razvitem delu Nemčije. 
Izhajal je iz židovske družine, ki je leta 1824 sprejela prolestantizem. V 
rani mladosti se je razvijal pod vplivom svojega očeta, svobodomisel
nega intelektualca, ki te je navduševal nad idejami francoskega prosvet-
Ijenstva IS. stoletja. Takšna družinska dediščina je pripomogla, da se je 
mladi Mars od vsega začetka izoblikoval kot kritičen, revolucionaren 
duh. Prav to je bilo tisto, kar ga je oblikovalo za tako izjemno osebo. 

Po gimnaziji, ki jo je končal leta 18.15 seje vpisal na univerzo in študi
ral pravo, predvsem pa zgodovino in filozofijo, najprej v Bonnu, nato pa 
v Berlinu. Doktoriral je leta 1841 na univerzi v Jeni. Ko je končal študij, 
je hotel biti profesor, vendar mu to pod tedanjim reakcionarnim reži-
mom v Nemčiji ni uspelo. Zato se je posvetil pMicistiki in kmalu stopil v 
središče političnih in družbenih spopadov svoje dobe. 

Ž.e oktobra IN42 je postal glavni urednik Renskega lista. Izkustvo po
litičnega boja. ki si ga je pridobil pri Renskem časniku, ga je usmerilo k 
delovnim množicam, predvsem k proletariatu. Jeseni leta 184.1 je odšel v 
Francijo, kjer seje začelo novo obdobje v njegovem življenju. Leta 1844 
so nastali Marxovi Ekonomski in filozofski rokopisi, znani kot njegovo 
zgodnje delo. 

Oktobra istega leta, preden je odšel v Francijo se je v Kreuznachu ože
nil s svojo tovarišico iz otroških let Jenny Vestphalen, ki mu je ostala 
zvesta tovarišu, sodelavka in sobojevnica v vsem njegovem življenju in 
delu. 

Dvoletno bivanje v Franciji, kamor je odšel trdno odločen, da bo na 
kraju samem proučeval zgodovino francoske revolucije in nauke fran
coskih socialistov kot tudi ekonomske odnose, je imelo v Marxovem 
idejnem formiranju odločilni pomen za njegov dokončni prehod na po
zicije delavskega razreda. 

Septembra 1844 seje v Parizu srečal z Engelsom. Njuno prvo skupno 
delo je bilo Sveta družina. Na zahtevo pruske vlade je bU leta 1845 izg
nan iz Pariza; odšel je v Bruselj, kjer je kot znanstvenik nadaljeval teoret
sko delo. V akcijo za ustanovitev Komunistične organizacije se je skupaj 
z Engelsom na razpravah in diskusijah vsestransko boril proti raznim 
drobno buržoaznim smerem socializma. Tedaj je napisal tudi svoje 
znano delo Beda filozofije, v katerem znanstveno pojasnjuje revolucio
narno vlogo proletariatu. Sodeloval je na II. kongresu 7.K, kjer je bra
nil novi nauk. Tako je dobil nalogo, naj izdela program zveze. Skupaj z 
Engelsom je napisal »Manifest komunistične partije«, ki je izšel fe
bruarja 1848 in ki je vrgel v svet močno in veliko geslo: proletarci vseh 
dežel, združite se! 

Po zmagi reakcije nad revolucijo 1848 je bil izgnan iz Nemčije, Fran
cije in Belgije v London. Veliko pribežališče revolucionarnih izgnancev 
iz. vseh evropskih dežel, kjer je preživel ostala tri desetletja svojega življe
nja. 

Leta, ki jih je preživel v Londonu, so bila najtežja v njegovem življe
nju, v tem obdobju je trosil vse svoje sile za preživljanje družine s katero 
je živel v takšni res'ščini. da sije moral, ko mu je leta 1852 umrl edineesin 
Ouido, izposoditi dva angleška funta, da je lahko plačal pogreb. Zaman 

je poskušal z novinarskim delom zaslužili za preživljanje zmeraj bolj šte
vilne družine. Pred lakoto ga je reševal le njegov življenjski prijatelj in 
sodelavec Friderich Engels, ki se je posvetil osovraženi in garaški trgo
vini v glavnem zato, da bi pomagal Karlu Marsu dokončati njegovo ve
liko znanstveno delo »Kapital«. 

Neprestani boji in revščina, Ki sq bili neločljiv del lega neomajnega po
litičnega emigranta, so po letu 1873 nazadnje izčrpali ludi tako velikan
sko duhovno produktivnost, kot jo je poosebljal Kari Marx, čeprav je še 
celo naslednje desetletje kopičil izvlečke in notice za dokončanje svojega 
velikega dela. 

Leta 1881 mu je umrla ljubljena žena, dve leti pozneje najstarejša hči, 
dva meseca zatem, 14. marca 188.1 pa je v svojem 65. letu za svojo pi
salni mizo umrl tudi on. Na dan njegove smrti je Engels v pismu staremu 
Marsovemu prijatelju Sargeju med drugim zapisal: »Človeštvo je po
stalo za celo glavo nižje in to za eno od najpomembnejših, kar jih je do 
danes imelo...« 

S svojim naukom je Mars pojasnil pogoje in neizogibnost osvoboditve 
proletariatu in pokazal pravo pot ter način te osvoboditve. Kajti pokazal 
je kakor je poudaril Engels, da je zgodovinsko vodstvo prešlo na proleta-
rial, na razred, ki se po vsem svojem družbenem položaja lahko osvo
bodi tako, da ukine vsako razredno vladavino, vsako suženjstvo in 
vsako izkoriščanje sploh in da družbene produkcijske sile, koso tako na
rasle, da buržoazija ne more več upravljati z njimi, čakajo samo na to, da 
nad njimi zavlada družbeni proletariat, da bodo ustvarile stanje v kate
rem bo vsak član družbe lahko sodeloval ne le v proizvodnji, temveč v 
delin'i in upravljanju družbenega bogastva, in ki bo s plansko organiza
cijo cele proizvodnje tako povečal družbene produktivne sile ter njih 
odnos, da bo vsakomur vse bolj zagotovljena zadovoljitev vseh razu
mnih potreb. 

Še vedno 
vandalizem, 

tokrat 
še hujši? 

Niso se še polegle govorice v 
našem mestu o nezaslišanem mu
čenju živali, konkretno mačk, ka
terih mučitelji naj bi bili mlado
letni otroci • - pa je vse ostalo le 
pri govoricah, čeprav so občani 
iskali pomoč pri uslužbencih dr
žavne varnosti in učiteljih, starših 
teh otrok, vendar nihče ni stvari 
prišel do dna. 

Dejstvo je. da so mačke mno
žično izginjale, da so se strahotno 
pohabljene potikale po mestu in 
okolici in so končale svoje muke v 
najbolj skritih kotičkih. 

Res so tO »samo mačke«, ki jih 
marsikdo ne mara. marsikomu pa 
so ljube, v razvedrilo in tolažbo in 
seveda, moramo se vprašati, 
kakšni ljudje smo? Tudi v odnosu 
do živali kažemo našo srčno kul
ture), naše čustvovanje in odnos 
do življenja. Očitno je, da se mu
čenje nadaljuje, samo da so muči
telji tokrat že odrasli ljudje. Tarče 
za svoje zračne puške so jim ne
močne živali. Žalostno je gledati, 
kako se muči ptič s prestreljeno 
perutko. razmesarjeno nogo — 
pa ne more ne živeti, ne poginiti. 
In zopet mačke, kise temu junaku 
prijazno približajo, pa nameri v 
njih svoj svinec. Naj ga pohvalim 
za dober zadetek v tiči, gobček? 
Do sedaj sem to opazila še pravi 
čas in zdravila s pomočjo prijaz
nega živinozdravnika, a kako naj 
pomagam drugim živalim? 

Se bo lemu človeku oglasila 
vest ali pa mu bo še vedno užitek 
streljanje v živo tarčo? 

OLGA PRIMOŽIČ 

Zanimive 
raziskovalne 

naloge 
V okviru Občinske razi

skovalne skupnosti poteka 
več nalog: 

— Dolgoročna oskrba 
potrošnikov v občini Li t i ja z 
energijo (izvajalec je IB 
Elektrcprojekt, Podjetje za 
projektiranje in inženiring 
Ljubljana) 

— Monografija N O B 
(delo pripravljata Okrožni 
odbor aktivistov O F pri Ob
činski konferenci S Z D L L i 
tija) 

— »Sava 82« (raziskavo o 
reki Savi pripravlja O Š 
Dušan Kveder Tomaž Lit i ja 
s sodelovanjem O Š Franc 
Rozman — Stane Šmar tno) 

V naslednji številki na
šega glasila bomo obširneje 
poročali o raziskovalni na
logi »Sava 82«. 

GEOMORFOLOSKA KARTA IN RAZVOJ 
RELIEFA V LITIJSKI KOTLINI 

V XXI. knjigi Geografskega zbornika za 1.1981, ki je prišla na knjigarniške po
lice koncem leta 1982, je objavljena med drugimi raziskavami tudi študija o razvo
ju reliefa v Litijski kotlini.. 

Študija je vključena v razi
skovalni program Geograf
skega inštituta pri S A Z U . na
stala pa je v zvezi s poskusnim 
geomorfološkim kartiranjem 
Litijske kotline v merilu 
1:100.000. Delo je vključeno 
tudi v zvezni raziskovalni 
program »Geomorfološka 
karta SFRJ v m. 1:100.000. 
ki ga organizira posebna ko
misija Zveze geografskih 
društev S F R J , povezana z 
ustrezno komisijo Medna
rodne geografske unije 
( M G U ) . • 

Avtorja študije Ivan Gams 
in Karel Natek v njej podrob
neje prikazujeta značilnosti 
in razvoj reliefa v območju, ki 
je predstavljeno na karti. 
Karta zajema jedro iitijske 
občine od kresniških poljan 
na zahodu, do žel. postaje 
Zagorje na vzhodu ter od 
Obolnega na Jugu in do 
Slivne na severu. 

Z a nas je zanimivo, da je to 
prva tovrstna tiskana geo
morfološka karta v Jugoslavi
j i , ki je izdelana po koncepciji 
Mednarodne komisije za 
geomorfološko snemanje in 
kartiranje pri M G U . Izdelana 
je bila kot poskusna karta za 
izpolnjevanje in vsklajevanjc 
enotne koncepcije in legende 
za takšne karte celotne Ju
goslavije. 

V drugem delu študije pa 
sta avtorja predstavila poka
zatelje (dejavnike) močnih 
in raznovrstnih tektonskih 
premikov v litijski okolici, ki 
so dvignili nekdanji ravnik 
(pliocenski peneplain) v zelo 
različne višine, tako da je na
stala tu prava medgorska kot
lina z višj im sklenjenim obo
dom, vendar z malo ravnega 
sveta. Zaradi neotektonskih 
premikov (premiki iz n o v e j š e 
zemeljske zgodovine) se je 

izoblikovala značilna sovo-
denj desnih savskih pritokov 
pri Šmartnem in savski okljuk 
pri Li t i j i — po drugi strani pa 
je grezanje reliefa povzročilo 
tudi prestavitev reke Save iz 
moravsko — trboveljsko — 
laške sinklinale na jug, v da
našnji tok. To je popolnoma 

nov pogled navedenih avtor
jev in s tem tudi slovenske 
geografije na genezo (razvoj) 
savske doline vzhodno od 
Ljubljanske kotline. 

Pr iporočamo, da študijo 
preberejo vsaj profesorji 
geografije s šol litijske obči
ne. V . D. 

• OSNUTEK ZAKONA O POKOJNIN
SKEM IN INVALIDSKEM ZAVAROVA
NJU 

Javna razprava zaključena 

BISTVENE NOVOSTI, KI JIH PRINAŠA 
NOVI ZAKON, SO V: 
— izpeljavi pravic iz minulega dela ob upoštevanju 

osebnih dohodkov 
— razširitvi kroga zavarovancev, zlasti z uvedbo pokoj

ninskega in invalidskega zavarovanja kmetov v eno
ten sistem, 

— spremembi odnosov na področju invalidskega zava
rovanja, 

— možnosti uvedbe predčasne upokojitve, 
— večji stimulaciji za delovno dobo, 
— nekaterih spremembah pri uživanju in izgubi pravic 

Predčasno v pokoj 
Predčasno pokojnina je predvidena, če je zavarovanec star 

najmanj 55 let in ima najmanj 35 let pokojninske dobe; zava
rovanka pa mora biti stara najmanj 50 let in imeti najmanj 30 
let pokojninske dobe. Zvezni zakon prepušča republikam in 
pokrajinam, ali bodo uvedle takšno možnost. 
Izenačitev starosti za pridobitev pravice do družinske pokoj
nine 

Predvidena je enaka starost, pri kateri lahko zakonca uve
ljavljata prrvico za družinsko pokojnino, to je 50 let. 

Invalidsko zavarovanje 
Organizacije združenega dela bodo morale v svojih samou

pravnih aktih določiti način uveljavljanja in uresničevanja 
svojih obveznosti do delovnih invalidov, kar pa bo za nekatere 
D O brez širše solidarnosti v okviru S P I Z težko izvedljivo. 

Zajamčena pokojnina 
Znašala naj bi 7900,75 din za 40 oziroma 35 let delovne 

dobe. 
Obvezno zavarovanje kmetov 

Zakon predvideva obvezno zavarovanje kmetov, ki j im je to 
edini poklic. Kmečki zavarovanci pa se bodo lahko sami odloči
l i , od kakšne zavarovalne osnove bodo plačevali prispevek, od 
tega bo namreč odvisen obseg njihovih pravic. 

Nagrade in priznanja raziskovalcem 

r 
Predlog znižanja 

članarine 
ZK Slovenije 

Predsedstvo Centralnega komiteja je razpravljalo o pred
logu znižanja Itstvice članarine. Sprejelo je sklep, naj občinski 
komiteji razpravljajo o novi lestvici, ki znižuje sredstva člana
rine za 39 odstotkov. Predlog znižuje č lanar ino vsem članom. 
Nespremenjeni ostaneta samo višini najnižje članarine, to je 1 
din in najvišje 3%, ki ju določajo skupne osnove in merila 
predsedstva C K Z K Jugoslavije, s tem da so pomaknjene do
hodkovne skupine navzgor. 

Na 3. seji skupščine Občinske raziskovalne skupnosti so podelili 
nagrade in priznanja delavcem, ki so vsak po svoje pripomogli k 
izboljšanju delovnega procesa, k prihranku časa in denarja. 

Zat tehnične izboljšave so prejeli denarne nagrade in priznanja na
slednji inovatorji: 
— Zdravko Boltin, Mi lan Mlakar in An ton Vrviščar — vsi iz Lesne 

industrije Li t i ja za tehnično izboljšavo izdelave masivnih vrat. 
— Jože Dolšek in Mart in Stopar iz Kovine Šmar tno za tehnično 

izboljšavo izdelave krogel za kroglaste ventile 
— Jože Vehovec iz Gradmetala za izboljšavo proizvodnih postopkov 

v kovinarski dejavnosti 
Za koristne predloge so dobili nagrade in priznanja: 

— Janez Gorišek iz Lesne industrije Liti ja za predlog skrajšanja časa 
izdelave letev in ročajev 

— Franc Potisek iz Lesne industrije Liti ja za predlog skrajšanja po
stopka izdelave pohištvenih elementov 

Priznanja pa so dobil i : 
Ratko Mirjanič iz Lesne industrije Liti ja za optimalno zasnovo 
tehnologije v procesu decimiranja lesa 
Anton Trebeč iz Elektroinstalaterstva Kresnice za izdelavo medi
cinske opreme, ki nadomešča uvoz 
Leopold Klopčič iz Industrije apna Kresnice za predelavo ležajev 
na dodajalnih vozičkih za transport materiala. 
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Nadomeščanje stanarin 
Skupščina Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Liti ja je na 

seji dne 28. 3. 1983 sprejela sklep o povišanju stanarin za '35%. 
Takšno odločitev so narekovale nevzdržne razmere, saj razpolož
ljiva sredstva niso zadoščala niti za najnujnejše vzdrževanje stano
vanjskih hiš. 

Ob sprejemanju tega sklepa pa so delegati sprejeli tudi sklep, da je 
nujno zagotoviti socialno varnost družinam in občanom, ki imajo 
nizke dohodke. T o problematiko so obravnavali predstavniki vseh 
slovenskih Samoupravnih stanovanjskih skupnosti na posvetu, ki ga je 
organizrala Zveza stanovanjskih skupnosti Slovenije, in se dogovorili, 
da je potrebno omogočiti nadomestitev stanarine širšemu krogu upra
vičencev. 

Takšno priporočilo je sprejela t udi naša samoupravna stanovanjska 
skupnost in na isti seji znižala odstotek za izračun znosne stanarine. Za 
lažje razumevanje navajamo nekaj primerov izračuna: 
— samski občan, ki ima osebni dohodek 13.000 mesečno, lahko pri

speva za stanarino 910 din mesečno. Če je torej njegova dejanska 
stanarina višja, se razlika od 9 10 din do tiste stanarine, ki jo občan 
dejansko plačuje, nadomesti (vrne) občanu iz sredstev družbene 
pomoči; 

— dva družinska člana — mati samohranilka z otrokom —, ki ima me
sečne dohodke 15.000 din, lahko prispeva za stanarino 975 din; 

— štirje družinski člani (oče, mati in dva otroka), ki imajo mesečne 
dohodke 26.000 din, lahko mesečno prispevajo za stanarino 1.144 
din. 

Poudariti je potrebno, da se upošteva za izračun nadomestitve 
»čista«stanarina, torej brez drugih stroškov (ogrevanje, električna 
energija, voda, smeti itd.) 

Pravico do nadomestitve stanarine imajo tudi občani v zasebnih 
stanovanjih, ki praviloma plačujejo visoke stanarine, vendar do sedaj 
teh svojih pravic niso uveljavljali. Izračun stanarine za zasebna stano
vanja se izvede po normativih, ki veljajo za družbena stanovanja. 
Vsem delavcem in občanom, ki žele pridobiti podrobnejše informa
cije, sporočamo, da bo Strokovna služba Samoupravne komunalne in 
stanovanjske skupnosti vse leto dajala podrobne informacije in spre
jemala vloge za delno nadomestitev stanarin. 

S T A N O V A N J S K A S K U P N O S T 

Skladno s 27. členom statuta Samoupravne stanovanjske skup
nosti občine Litija (Ur. list S RS, št. 3(1/82 in 42/82) je odbor za 
graditev stanovanj, prenovo in gospodarjenje s stanovanji in 
stanovanjskimi liišami'v družbeni lastnini na seji dne 5.4.1983 
sprejel sklep, da se ponovno razpiše 

JAVNI NATEČAJ 
za oddajo v najem poslovnega prostora v stano
vanjsko-poslovni hiši Valvasorjev trg 11 v Litiji 

Poslovni prostor je v kletni etaži in je v celoti adaptiran za 
opravljanje gostinske dejavnosti. 

Poslovni prostor obsega: dve gostinski sobi, kuhinjo, sanita
rije za osebje, sanitarije za goste (ločeno izven poslovnega pro
stora kot prizidek k drvarnicam). 

Skupna površina poslovnih prostorov znaša 69,25 m 2 . Po
slovni prostor je opremljen; oprema je last bivše najemoje-
malke Sirovnik Darinke in jo je možno odkupiti. Oprema, ki je 
last Širovnik Darinke, je popisana. 

Pogoji oddaje poslovnega prostora: 
1. Najemnina za m 2 poslovnega prostora znaša din 105,00 na 

mesec. 
2. V primeru, da se prijavi na natečaj občan, mora izpolnjevati 

pogoje za pridobitev obrtnega dovoljenja (pismeno potr
dilo Občinskega upravnega organa, da izpolnjuje pogoje je 
sestavni del ponudbe). 

3. V primeru, da na natečaju uspe občan, je dolžan pred skle
nitvijo najemne pogodbe vplačati finančno udeležbo na 
račun stanovanjske skupnosti v višini din 30.000. Finančna 
udeležba je posojilo stanovanjski skupnosti za dobo 10 let 
in 3% obrestno mero. 

4. Ponudnik se je dolžan obvezati plačevati vse obratovalne 
stroške, komunalne storitve ter druge prispevke. 

5. Ponudnik se je dolžan pogodbeno obvezati, da bo v pri
meru prenehanja veljavnosti najemne pogodbe iz kakršne
gakoli razloga v roku 60 dni od prenehanja veljavnosti na
jemne pogodbe odstranil iz poslovnega prostora vso opre
mo. 

Za ta čas pa bo tudi plačal najemnino. Če v roku 60 dni ne 
odstrani iz poslovnega prostora opreme, lahko to opravi na 
stroške najemnika stanovanjska skupnost. 
6. Prednost bo "imel tisti ponudnik, ki bo ponudil višjo naje

mnino. 
V primeru, da bodo ponujeni pogoji enaki, ima prednost 

družbeni sektor. 
7. Sestavni del pogodbe o oddaji in najemu poslovnega pro

stora, ki jo bo stanovanjska skupnost sklenila z najugodnej
šim ponudnikom, je tudi popis opreme v poslovnem prosto
ru. 

Interesenti naj vložijo ponudbo z vsemi prilogami na naslov: 
Samoupravna stanovanjska skupnost občine Lit i ja , Jerebova 6. 
Ponudba mora biti dostavljena v zaprti kuverti z napisom: 
Javni natečaj za poslovni prostor Valvasorjev trg 11. 

Rok za sprejem pismenih ponudb je do vključno 5. maja 
1983. 

S T A N O V A N J S K A S K U P N O S T 
O B Č I N E L I T I J A 

Komisija za delovna razmerja 
Pri 
TEKSTIL T O Z D PLETILJA 
LITIJA 
objavlja dela in naloge 

3 K V ŠIVILJE. 
Pogoji: 
— K V šivilja 
— delovne izkušnje zaželene 
— dvomesečno poskusno delo. 

Pismene prijave z dokazili sprejemamo 8 dni po objavi. 

Blok C 
S G D B e t o n , T O Z D 

G r a d m e t a l L i t i j a , gradi ob 
M a i s t r o v i u l ic i nov stano
vanjski b lok , b lok C . Inve
stitor je Samoupravna sta
novanjska skupnost ob
č i n e L i t i j a . Stanovanj bo 
3 4 , in so ž e vsa prodana . 
N a j m a n j š a , enosobna sta
novanja mer i jo 42 m 2 , t r i 
sobna pa 70 m 2 . P r edv i 
dena cena za kvadra tn i 
meter stanovanja je 
31 .819 dinarjev. Stanova
nja so kup i l e O Z D iz n a š e 
o b č i n e , nekaj pa tudi zunaj 
nje, vendar le za delavce, 
k i so naš i o b č a n i . M e d 
kupc i bo eden tudi e t ažn i 
lastnik. Stanovanja bodo 
vselj iva avgusta 1983. 

F o t o : T . B . 

Gasilsko društvo Sobrače 
V tem mesecu minevajo štiri leta od ustanovitve Gasilskega društva 

Sobrače. Ob ustanovitvi je društvo štelo le 11 članov, v štirih letih pa 
je število članstva naraslo na 38 aktivnih članov, med njimi je tudi 
nekaj žensk. 

Gasilci v Sobračah so zelo aktivni. Že naslednje leto po ustanovitvi 
so ustanovili pionirsko desetino, začeli pa so graditi tudi gasilski dom. 
Vse člane čaka še precej dela, saj so doslej opremili le en prostor, 
kamor so spravili svojo opremo, za nadaljnje delo pa jim je tudi 
zmanjkalo denarja. Večino del so opravili na prostovoljni podlagi in 
še enkrat dokazali, da je mogoče marsikaj narediti s prostovoljnim 
delom. 

B .R . 

Plačevanje 2 % 
občinskega samoprispevka 

V skladu s 3. točko 6. člena Odloka o uvedbi občinskega sa
moprispevka za financiranje gradnje šolskih, telesnokulturnih, 
zdravstvenih, objektov otroškega varstva, kinogledališke dvo
rane in posebnih programov krajevnih skupnosti na območju 
občine Litija (Ur. 1. SRS, št. 6/80), so plačevanja samopri
spevka oproščeni občani od osebnega dohodka iz delovnega 
razmerja v združenem delu in od nadomestil, ki ne presegajo 
70% od povprečnega osebnega dohodka v S R Sloveniji za pre
teklo leto. 

V letu 1982 je znašal povprečni mesečni čisti osebni dohodek 
na zaposlenega delavca v SR Sloveniji 14.365 din (Ur . l .SRS, 
št. 7/83) - 70% je 10.055,50 din. 

S K U P N O S T Z A U R E S N I Č E V A N J E 
P R O G R A M A I N V E S T I C I J III. 

O B Č I N S K E G A S A M O P R I S P E V K A 
L I T I J A 

Spoznavajmo svet in domovino 
Marsikdo se verjetno še spo

mni decembrske oddaje 
»Spoznavajmo svet in domovi
no«, v kateri smo Litijani merili 
moči z ekipo iz Žalca. Z zmago 
smo si zagotovili sodelovanje v 
naslednjem drugem krogu 
oddaj. 

Tako smo se 12. marca srečali 
z ekipo iz Žič. Spet smo tekmo
vali na domačem terenu, saj je 
bila oddaja v dvorani gabrovške 
osnovne šole. Prvi pomladni 
žarki so prijazno zlatili vino
rodne gričke okoli Gabrovkc, 
vendar tekmovalci kar nismo 

Kogar 
zanima 

Zelo blizu Ljubljane smo 
Približno pol ure vožnje z 
vlakom nas loči od nje. Prvi 
stik z Ljubljano pa je vsa
kemu, ki se pripelje z jav
nim prometnim sredstvom 
prav avtobusna in železni
ška postaja. Osnutek zazi
dalnega načrta za prometno 
središče Ljubljane, ki ga je 
izdelal arhitekt Marko 
Mušič, ste si lahko pred 
kratkim ogledali na Gospo
darskem razstavišču v Ljub
ljani. 

Vsi pa, ki ste zamudili 
predstavitev bodoče Ljub
ljanske avtobusne in želez
niške postaje, si lahko osnu
tek ogledate še ves april v 
pritličju bežigrajskega 
družbenega centra na L i n 
hartovi 3. 

utegnili občudovati narave. V 
naših glavah je rojilo nešteto po
datkov, od zgodovinskih datu
mov, do političnih dogodkov, 
športnih rezultatov in podobne
ga. Napovedovalca Monika in 
Radovan sta napovedala začetek 
oddaje. Zastavila sta tudi prva 
vprašanja. Osvojili smo prvo 
točko, pa drugo..., napetost je 
počasi popuščala. Nasprotniki se 
nam niso več zdeli nepremagljivi. 
Proti koncu smo zaradi drobnih 
spodrsljajev sicer izgubili tri 
točke, vendar smo z rezultatom 
7:5 zanesljivo zmagali. Žičanom 
pa smo vseeno stisnili roke, saj so 
se dobro držali, špor tno so pre
nesli poraz in razšli smo se kot 
prijatelji. 

Vsa pohvala pa velja domači
nom, ki so pomagali pri pripravi 
in izvedbi oddaje. Prizadevni ga-
brovčani iz osnovne šole, iz Pre-
sada in iz mladinske organizacije 
so se res potrudili pri organizaciji 
in tudi zaradi tega nam bo oddaja 
ostala v lepem spominu — tako 
nam tekmovalcem, kot tudi 
gledalcem, ki so napolnili dvo
rano in navijali za nas. 

7. maja nas čaka nova preiz
kušnja. Svet in domovino bomo 
spoznavali v Mengšu. Naš na
sprotnik bo ekipa iz Domžal . Na 
dosedanjih oddajah so bili zelo 
trd oreh za nasprotnike. Skrbi 
nas že, da nas bodo ugnali, pa 
vendar ne gre, da bi že zdaj vrgli 
puško v koruzo... 

Do boljšega rezultata nam 
boste lahko pomagali tudi vi . Če 
bo dovolj interesa za ogled odda
je, bo O K Z S M S Litija organizi
rala avtobusni prevoz (prijave na 
O K Z S M S ) . 

D . O . 

Družbenopolitične organizacije 
in skupščina 

krajevne skupnosti Gabrovka 
ČESTITAJO 

vsem delovnim ljudem 
in krajanom 

ob PRAZNIKU 
KS GABROVKA 

Krajevna skupnost Gabrovka skupno z ostalimi družbenopoli
tičnimi organizacijam? vabi vse občane , borce in aktiviste, ki so 
v vojnem času delovali na Gabrovškem območju, da se v nede
ljo, 24. 4.1983, ob 12. uri pri Gasilnem domu v Gabrovki ude
leže proslave krajevnega praznika 

V počitniških domovih Predilnic« 
lahko letujejo tudi drugi 

Za letovanje v počitniških domovih Predilnice Litija se lahko prij; 
vijo tudi tisti, ki niso člani te delovne organizacije, vendar šele po 1 
maju, ko bodo predilniški delavci že razporejeni po svojih želja 

Letujete lahko v počitniških hišicah v Novigradu, morda pa bo i 
voljo tudi kakšna počitniška prikolica v Runkah ali Fazani. 

Z a letovanje v počitniških domovih Predilnice Liti ja se lahko prij 
vite v kadrovsko splošnem sektorju, soba št. 16 ali po telefonu 8£ 
411 int. 78. 

Cena za nečlane 
PENZION 
odrasli 
otroci od 4. do 
14. leta star. 

pred-posezona glavna sezona 
385 550,00 

231 330,00 

Razpored izmen za letovanje 
7-dnevna izmena 

od 18. 6. 
od 25. 6. 
od 2. 7. 
od 9. 7. 
od 16. 7. 
od 23. 7. 
od 30. 7. 
od 13. 8. 

do 25. 6. 
do 2. 7. 
do 9. 7. 
do 16. 7. 
do 23. 7. 
do 30. 7. 
do 6. 8. 

do 20. 8. 

od 20. 8. do 27. 8. 
od 27. 8. do 3. 9. 
od 3. 9. do 2, 7. 

10-dnevna izmena: 
od 20. 6. do 30. 6. 
od 30. 6. do 10. 7. 
od 10. 7. do 20. 7 y 

od 20. 7. do 30. l\ 
|od 30. 7. do 9. 8. 
od 9. 8. do 19. 8. 

V Novigradu je tudi za otroke zelo primerna plaža. (Foto: B. B.) 
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Letovanje predšolskih otrok 
Obveščamo starše predšolskih otrok, da bosta V V O Litija in Skup

nost otroškega varstva Liti ja tudi letos organizirala letovanje 54 otrok 
v starosti od 4,5 let - 7 let v Mladinskem zdravilišču in okrevališču 
R K S Debeli rtič. 

Letovali bomo 10 dni, in sicer od 26/5-1983 do 5/6-1983. 
Lestvica ter dohodkovni pogoji za udeležbo prispevka staršev k ceni 

oziroma stroškom letovanja otrok za leto 1983 je naslednja: 

Sku Mesečni dohodek na Prispevek staršev za 
pina člana družine predšolske otroke 

1. Do'3.900 — 1.000 
2. Do 4.700 1.100 
3. Do 5.600 1.300 
4. Do 6.500 1.500 
5. Do 7.500 1.700 
6. Do 8.500 1.900 
7. Do 9.600 2.000 
8. D o 10.700 2.200 
9. Nad 10.700 2.400 

Prosimo vse starše predšolskih otrok, da prijavijo udeležbo od 3. 
maja 1983 dalje (do zasedbe mest) v V V O Litija, Bevkova 1, telefon 
881-378. 

Letovanja se lahko udeležijo otroci iz vseh krajevnih skupnosti na 
območju občine Liti ja, torej tudi tisti, ki niso obiskovalci vrtca. 

Otroški dodatki 
v korak z rastjo cen 

Skupščina Občinske skupnosti otroškega varstva Litija je sprejela 
sklep o višini minimalne denarne pomoči otrokom. 

Pravico do denarne pomoči ima otrok delavca oziroma de
lovnega človeka v znesku 

1.350 dinarjev na.mesec, če je dohodek družine, v kateri 
otrok živi oziroma v katero spada, do 3.900 dinarjev na družin
skega člana mesečno; 

950 dinarjev na mesec, če je dohodek družine, v kateri otrok 
živi oziroma v katero spada, od 3.900 do 4.200 dinarjev na dru
žinskega člana mesečno; 

500 dinarjev na mesec, če je dohodek družine, v kateri otrok 
živi oziroma v katero spada, od 4.200 do 4.700 dinarjev na dru
žinskega člana mesečno. 

Otroci iz kmečkih in drugih družin, ki jim je pomoč nujno potrebna, 
prejmejo mesečno 500 dinarjev, če izpolnjujejo naslednje pogoje: 

da je dohodek iz kmetijske dejavnosti glavni vir za preživlja
nje družine in skupni katastrski dohodek ne presega 9.000 d i 
narjev oziroma 2.800 dinarjev katastrskega dohodka letno na 
družino oziroma družinskega člana ali je družina brez dohodka. 

, Poleg katastrskega dohodka se upoštevajo tudi drugi do
hodki družine in tudi druge okoliščine, zavoljo katerih je dru
žina v ugodnejšem oziroma težjem socialnem položaju. 

Otrok, ki ima pravico do denarne pomoči, je upravičen do pove
čane denarne pomoči v znesku: 

500 dinarjev na mesec, če je težje telesno ali duševno prizadet;; 
300 dinarjev na mesec, če ima enega hranilca. 
Upravičenci , ki že prejemajo denarno pomoč za otroke, morajo 

predložiti izpolnjen obrazec »Sporočilo o spremembah podatkov v 
vlogi za uveljavljanje socialnovarstvenih pravic« SP—2 (obrazec D Z S 
8,70). 

Za vse delavce, ki uveljavljajo prvič pravico do otroškega dodatka, 
pa se predlaga obrazec »Vloga za uveljavljanje socialnovarstvenih 
pravic« (obrazec D Z S 8,40). 

Pravilno izpolnjene obrazce pošljite za otroke kmetov najkasneje 
do 14. maja 1983 na naslov: Občinska skupnost otroškega varstva — 
Služba za denarne pomoči otrokom, Liti ja, Ponoviška cesta 3. 

Iz matičnega urada 

Poroke, rojstva, smrti... 
V marcu se je v občini Litija rodilo 24 otrok, 12 

dečkov in 12 deklic. 
Na Bogenšperku se je poročilo 19 parov. Iz ob

čine Litija se je poročilo 9 parov. 

Poročili so se: 
Pihler Ivan, ključavničar iz Šmartna pri Lit i j i in Avsec Bran

ka, medicinski tehnik iz Šmartna pri Li t i j i . Medved Dušan, av-
tomehani k iz Trbovelj in Klanšek Saša, obratni blagajnik iz Tr
bovelj. Kovačevič Ivan, politolog iz Dobrunja in Miklavčič 
Marjeta, vzgojiteljica iz Vevč. Vozelj Marjan, ključavničar iz 
Ponovič in Stefin Karmen, delavka tz Litije. Krofi Gabrijel, 
rezkalec iz Zagorja ob. Savi in Pušnik Maja, š tudentka iz Za
gorja ob Savi. Marolt Srečko, delavec iz Velike Štange in Bran-
celj Sonja, usnjarski tehnik iz Ustja. Medved Karel , zidar iz Sp. 
Jablanice in Bitenc Mateja, prodajalka i z Z g . Jablanice. Sedej 
Darjo, strojni tehnik "i? Zagorja ob Savi in Bučevec Jožefa, 
knjigovodja O D iz Zagorja ob Savi. Polzelnik Ivan, elektroin-
ženir, iz Ljubljane in Gnezda Sonja, kemijski tehnik iz Ljub
ljane. Resnik Milan, mizar iz Tlake in Resnik Darja, medi
cinska sestra iz Moravč pri Gabrovki . Pavlovčič Jože, natakar iz 
Zagorja ob Savi in Pečnik Nevenka, prodajalka iz Zagorja ob 
Savi. Nemeček Vojteh, samostojni obrtnik iz Litije in Perčič 
Alenka , dijakinja iz Liti je. 

U m r l i v marcu: 
Sluga Martin, star 60 let, iz Spodnjih Jelenj. Kordan Franči

ška, stara 68 let, iz Preval j . Hostnik Anton, star 80 let, iz L u 
kavca. Stopar Franc, star 90 let, iz Podroj. Petelin Alojzija, 
stara 79 let, iz Črnega potoka. Rozina Frančiška, stara 77 let, z 
Gradišča pri Primskovem. Gliha Alojzi ja , stara 77 let, iz Čr
nega potoka. Kovač Jože, star 58 let, iz JesenjaJPodjed Milan , 
star 50 let, iz Litije. Seručar Janez, star 65 l e £ # P u m n i k a . M o -
žma Rozalija, stara 82 let, izTenet iš . Zupan Štefanija, stara 74 
let, iz Litije. Bebar Leopoldina, stara 85 let, s Save. 

Kaj bo s šolo 
na Dolah? 

Obstoječa šola je bila zgrajena 
1907. leta. Med vojno je bila poža-
gana, leta 1945 se je ponovno pričel 
pouk v enem samem improviziranem 
prostoru. 1946 so se začela prva ob
novitvena dela na porušeni šoli, kjer 
so celotno obnovitev opravili krajani 
sami. Šol,a je ostala do današnjih dni 
takšna, kot je bila ob obnovitvi leta 
1946. Ostali so leseni stropovi, ka
mniti hodniki in stopnice, ladijski 
pod. Vse to je dotrajano. Edina ob
novitvena dela, ki so bila narejena iz 
I. občinskega samoprispevka, je bila 
napeljava centralne kurjave. 

V učilnicah ni tekoče vode, da je 
šola praktično brez sanitarij za učni 
kader in tehnične delavce, da ima do
trajana okna, strop, streho, tla, da je 
brez jedilnice, knjižnice, večnamen
skega prostora, tehnične delavnice, 
telovadnice in celo kuhinje; le ta ima 
2,5 x~2 ni. Delo na podružnični šoli 
Dole pa poteka po predvidenem 
učnem načrtu za šole i normalnimi 
pogoji dela. 

Delo učencev v šoli in izven nje je 
zelo pestro. Učenci sodelujejo na 
športnem področju, v rokometu, od
bojki, smučanju, streljanju. Radi 
tekmujejo za športno značko. Učenci 
so v preteklem šolskem letu opravili 
ogromno ur prostovoljnega dela pri 
izgradnji vlečnice. Ponosni so nanjo, 
kaj tudi ne bi, saj so zelo uspešni 
smučarji od 1. do 8. razreda. Udele
žujejo se vseh proslav ob spominskih 
dnevih. Kako skrbno so se samo pri
pravljali za nastope ob otvoritvi 
novih proizvodnih prostorov Kovi-
narke, za 8. marec, za 1. november, 
29. november. 

Pouk poteka v dopoldanski izme
ni, Poučujejo štirje učitelji, ki stalno 
žive na Dolah in pet učiteljev se vozi 
iz Gabrovke. Zato je strokovna za
sedba kadrov dobra. Lažje je organi
zirati dnevni prevoz enega učitelja na 
Dole, kot pa celotne višje stopnje v 
Gabrovko. Šolski avtobus vozi 
otroke iz oddaljenih zaselkov. Tonče 
Žonta je rekorder, do avtobusa ima 
še uro in pol hoje in še cca 13 km s 
šolskim avtobusom. Vas Dole leži na 
700 m nadmorske višine in nam sneg 
ne prizanese, zato imajo otroci veli
kokrat težave s prihodom v šolo. 
Zato bi bil prevoz naprej v Gabrovko 
ob tako nevarni cesti v zimskem času 
neodgovoren in nevaren za otroke. 
Šola se srečuje z usodo mnogih manj
ših vaških šol, kjer želijo otroke iz 
kraja prešolati v večje centre. S tem 
se prične izseljevanje človeka iz 
kraja, kar pa v današnji gospodarsko 
politični situaciji ni sprejemljivo. 

Ne smemo prezreti dejstva, da je 
kmetijstvo v KS prispevalo znaten 
delež v preskrbi s kmetijskimi proi
zvodi. Primer navedimo, da naša KS 
razpolaga z največjim številom go
veje živine v občini. Glede na to, da 
v kraju že delujeta dve organizaciji 
združenega dela, se mladi ljudje za
poslujejo, ustvarjajo družine, na
rašča rojstvo otrok: po statistiki je 
leta 1981 bilo 19 rojstev. 

S tretjim občinskim samoprispev
kom je bila izglasovana med drugimi 
izgradnja šole na Dolah. Zato upamo 
krajani KS Dole, da se bo gradnja 
nove šole pričela v tem srednjeroč
nem obdobju. 

Krajevna skupnost 
Dole pri Litiji 

VIŠJE KADROVSKE ŠTIPENDIJE 
Na 4. seji skupščine Občinske izobraževalne skupnosti Litija so sprejeli sklep o valorizaciji ka-

drovskih štipendij . 
Vrednost točke za kadrovske štipendije se s 1/3 1983 poveča od dosedanjih 5,32 dtn na 5,85 din. 

Učenci v srednjem usmerjenem izobraževanju: 

din din 
po uspehu štev. točk (pred valorizac.) (po valorizac.) 

zadosten 400 2.128 2.340 
dober 480 2.554 2.808 
prav dober 590 3.139 3.452 
odličen .720 3.830 4.212 

Učenci višjih in visokih šol: 

din din 
po uspehu štev. točk (pred valorizac.) (po valorizac.) 

6.0 - 6,5 600 3.192 3.510 
6,6 - 7,2 650 3.450 3.803 
7,3 - 7,9 720 3.830 4.213 
8,0 - 8,6 i 800 4.256 4.680 
8,7 - 9,3 900 4.788 5.265 
9,4 - 10,0 1080 5.746 6.318 

Enotna kadrovska štipendija: štev. din (pred din (po 
točk valoriz.) valorizac.) 

za učence v 1. letniku sred. usmerjen, izobraž. (ne glede 
na prejšnji uspeh 

usmerjen, izobraž. (ne glede 
480 2.554 2.808 

- za š tudente v I. letniku višj ih in visokih šol (ne sjlede na 
prejšnji uspeh 650 3.458 3.803 

i SKUPŠČINA OBČINSKE SKUPNOSTI OTROŠKEGA VARSTVA SPRE
JELA NOVE CENE V VVO 

VIŠJA UDELEŽBA STARŠEV 

Letošnja ekonomska cena redne vzgojnovarstvene dejavnosti za otroka od 2-7 let je 4300 din 
(prej 3700); za otroka do dveh let pa 6400 din (prej 5800). V tej ceni bo udeležena skupnost 
otroškega varstva s 60 %, starši pa bodo prispevali 40 %. 

Največja udeležba staršev je 75 %, najnižja pa 30 %. Cetie veljajo za 11-urno delo v vrtcih in se 
obračunavajo od L aprila 1983 dalje. 

Sku- .Mesečni dohodek na člana 
pina družine 1983 

% udeležbe v 
ceni storitev 1983 

mesečni prispevek na otroka 
v letu 1983 

2-7 let din dojenčki din 

1. D O 3.900 30 1.290 1.920 
2. D O 4.700 34 1.460 2.180 
3. D O 5.600 38 1.630 . 2.430 
4. D O 6.500 44 1.890 2.820 
5. D O 7.500 50 2.150 3.200 
6. D O 8.500 . 55 2.360 3.520 
1. D O 9.600 60 2.580 3.840 
8. D O 10.700 65 2.790 4.160 
9. D O 11.800 70 3.010 4.480 

10. N A D 11.800 75 3.220 4.800 

BI NAM VEDELI POVEDATI? 
M»1 

V želji, da bi tudi naše glasilo prispevalo k raziskovanju zgo
dovine družabnega, kulturnega, gospodarskega in političnega 
življenja našega kraja, objavljamo danes fotografijo, za katero 
prosimo, da nam jo pomagate razložiti (kdo je na sliki, kdaj in 
kje je bila posneta fotografija, kaj prikazuje). 

Pr ičakujemo, spoštovani bralci, da nam boste pomagali, saj 
imamo takih slik še več. 

Lahko se v zvezi s tem oglasite pismeno ali osebno v našem 
uredništvu, Parmova 9 (stara občina) Litija. Veseli bomo vsake 
informacije. j e . 



Filmski kažipot 
— V maju se bodo v šmarskem kinu zvrstili štirje fi lmi, vendar na

slova zadnjega še ne vemo. Prvi teden bo na sporedu avstralski ero T 

tični film P A C I F I K B A N A N A , ki ni primeren za šolarje, nato pa 
ameriška kriminalka E D E N P R O T I V S E M in domači vojni film T O -
V A R I Š I J A . Zaradi uvedbe poletnega časa se popoldanske predstave 
začenjajo ob 18.30, večerne pa ob 20.30. 

Zadnji abonmajski predstavi 
— V marcu in aprilu sta se zvrstili še dve predstavi za klasični abon

ma; Šent jakobsko gledališče, k i je v tekoči sezoni kar trikrat gostovalo 
v L i t i j i , je zaigralo komedijo italijanskega dramatika N . Machiavellija 
» M A N D R A G O L A « , amatersko gledališče Tone Čufar z Jesenic pa 
se je ob svojem prvem obisku v dvorani na Stavbah predstavilo z igro 
J . Anoui lha » O R K E S T E R « . 

Samostojen nastop 
v Slovenski filharmoniji 

— Zadnji torek v marcu je v dobro zasedeni veliki dvorani Sloven
ske filharmonije v Ljubljani izvedel samostojni koncert Franc Žiber t 
iz Lit i je , ki nam je na harmoniki v poldrugo uro trajajočem sporedu 
zaigral dela domačih in tujih skladateljev. Občinski svet Zveze kul 
turnih organizacij Li t i ja je omogočil s posebnim avtobusnim prevo
zom, da je koncertu prisostvovalo 38 Litijanov in Šmarčanov, ki se z 
nadarjenim umetnikom veselimo uspeha našega domačina. Najbrž je 
zadnji čas, da Francu Žiber tu č imprej omogočimo koncert tudi doma. 

Likovna razstava 
— V ponedeljek, 28. marca 1983, so v avli občinske skupščine od

prli slikarsko razstavo Iva Kisovca iz Jevnice, ki jo je pripravil Zavod 
za izobraževanje in kulturo Lit i ja . O razstavljalcu je spregovoril pred
stavnik jevniške krajevne skupnosti Slavko Rokavec, za kulturni spo
red pa je poskrbel Poljanski oktet. 

Novo vodstvo KUD 
— K U D Fran Levstik Gabrovka je izvedel v začetku aprila občni 

zbor. N a njem so kritično pregledali dosedanje delo sekcij in sklenili, 
da je treba poiskati vzroke za slab obisk nekaterih prireditev, zlasti 
koncertov. Medtem ko ženski pevski zbor in zabavna sekcija uspešno 
delujeta, pa ima moški zbor težave zaradi pevcev, dramska sekcija pa 
nastopa le na proslavah, zato bo treba nujno delo poživiti. Doseda
njega predsednika V i n k a Resnika bo v naslednjem dveletnem ob
dobju zamenjala učiteljica Maja Medved. 

B .Ž . 

NOVICE IZ KNJIŽNICE 

Trije meseci dela so že za nami 
V knjižnico prihajajo bralci, k i so se vpisali v prejšnjih letih, 104 

člani pa so se vpisali na novo že letos. V litijski knjižnici smo izposodili 
že 9.240 knjig, obiskalo pa nas je 3.752 bralcev. l \ i d i čitalnica je lepo 
obiskana. 

Potujoča knjižnica 
širi svojo dejavnost. 1. aprila so dobili prvo kolekcijo knjig tudi kra

jani Primskovega. Šolarji so ob pričetku delovanja knjižnice pripravili 
priložnostni program. Primskovčani si knjige lahko sposojajo ob ne
deljah od 9. do 10.*ure, šolarji pa tudi ob petkih po pouku. 

Primskovo 
je šesta krajevna skupnost, ki jo obiskuje potujoča knjižnica. 

Kmalu pa bo pričela poslovati potujoča knjižnica v sedmi krajevni 
skupnosti — v Š T A N G A R S K I H P O L J A N A H . Točen datum bo še 
objavljen. 

Ura pravljic 
V počasti tev rojstnega dne velikega pisatelja — pravljičarja H . C h . 

Andersena, je bila 29. marca v prostorih čitalnice ura pravljic, kjer so 
otroci prisluhnili njegovi P A L Č I Č I . 

U R A P R A V L J I C bo v torek, 26. aprila 1983, ob 16. uri v pro
storih matične knjižnice. 

Informativni dan 
Letos je bila večina udeležencev, to je osmošolcev, njihovih 

staršev in učiteljev, zadovoljnih s pripravljenostjo srednjih šol 
na informativni dan. Šole so se izkazale z dobro organizacijo in 
enotnostjo. N a večini šol so udeleženci lahko poslušali preda
vanje o pogojih šolanja (predmetnik, možnosti napredovanja 
in preusmerjanja v druge programe ali težavnostne stopnje, 
prakt ično delo), o možnostih pridobitve štipendije in nastavitve 
v internatih ter o pogojih zaposlovanja po končanem izobraže
vanju. Po predavanjih so bili organizirani razgovori, šole so za 
učence pripravile tudi pismeno.gradivo. Na več šolah so preda
vanja popestrili s filmom, ponekod je sledil tudi ogled učnih de
lavnic. Učenci so izpolnjevali tudi vprašalnik, na "podlagi kate
rega so šole ugotovile število udeležencev in njihove namere 
vpisa v usmerjeno izobraževanje. 

F. P. 

J 

Mesec kurirčkove pošte 
v vsaki krajevni skupnosti 

Slabo obiskane 
abonmajske predstave 

V letošnji sezoni je bilo v dvorani na Stavbah deset abonmajskih pri
reditev. Šest je bilo gledaliških predstav, ostale štiri pa so bile lah ko t-
nejsega značaja. 

Kar trikrat je gostovalo Šent
jakobsko gledališče iz Ljubljane, 
prvič pa se je predstavilo Prešer
novo gledališče iz Kranja in ama
tersko gledališče Tone Čufar iz 
Jesenic. Obiskovalci so bili z re
pertoarjem in kvaliteto predv
sem amaterskih gledališč zado
voljni, zato bi j ih kazalo vključiti 
v abonmajski program tudi na
slednja leta. Žal pa je bila zelo 
slabo obiskana novoletna pred
stava domačega Pionirskega gle
dališča. 

M e d ostalimi prireditvami je 
bilo največ zanimanja za plesni 
večer, kjer sta sodelovala tudi 
humorist in plesni učitelj. Neko
liko slabše je bila obiskana 
modna revija. 

O b izbiri programa in števila 
abonmajskih prireditev v pri
hodnji sezoni bo potrebno teme
ljito razmisliti, dobrodoš le pa bi 
bile pobude obiskovalcev. 

R . M . K . 

Občni zbor moškega pevskega 
zbora »Lipa« Litija 

»V obdobju minulega mandata je štelo naše pevsko društvo pov
prečno 34 pevcev; Število pevcev pa je v porastu, saj danes zbor šteje 
točno 37 pevcev. Vedno pa vabimo nove pevce, saj žel imo, da bi nas 
bilo vsaj pe tdese t« , je na občnem iboru M P Z »LIPA« Lit i ja , k i je b i l v 
petek, 11. marca 1983, povedal predsednik zbora, Lojze Vidic . 

V nadaljevanju je orisal delo zbora, ki v celoti poteka po programu, 
k i ga na skupnem sestanku vsako leto sprejmejo pevci. Omenil je te
žave, saj še vedno nimajo lastnega klavirja ali vsaj harmonija (tega 
imajo izposojenega v osnovni šoli Litija), brez česar vaje niso mogoče. 

Svoje poročilo je končal z besedami: »Novi odbor čaka odgovorna 
naloga — organizacija 100. obletnice obstoja zbora, (ta bo čez dve 
leti). Z a to delo že imamo komisijo, ki jo sestavljajo tudi zunanji 
člani, ki lahko konkretno pomagajo«. 

Blagajniškemu in ostalim poročilom je sledila daljša razprava, iz 
katere bi predvsem izluščili kritiko nekaterim pevcem, ki ne obisku
jejo vaj dovolj redno. Vendar so ugotovili, da se stanje izboljšuje. N a 
zadnje so izvolil i še nov odbor. Predsednik zbora bo še naprej Lojze 
Vid ic . 

M . M . 

Vsakp leto izvedejo slovenski 
pionirji tradicionalno akcijo, 
Kurirčkovo pošto, ki pomeni 
svojstveno manifestacijo izraža
nja pripadnosti pridobljenim re
volucionarnim vrednotam, pri
pravljenosti te revolucionarne, 
vrednote ohranjati in jih ustvar
jalno razvijati. 

S Kurirčkovo pošto pionirji 
ohranjajo in razvijajo revolucio
narne tradicije; 
razvijajo si ljubezen do domovi
ne, do skupnosti, oblikujejo in 
krepijo patriotizem. 

Letos je šla Kurirčkova pošta 
na pot 1. marca, in sicer iz petih 
smeri: Jesenic, Kopra, Radelj, 
Krškega in Lendave, od koder bo 
pripotovala v našo občino. Naši 
pionirji jo bodo prevzeli 9. maja 
1983, ob 10. uri na Slivni, od 
pionirjev iz Zagorja. Kurirčkova 
pošta bo potovala po litijski ob
čini do 13. maja 1983, ko jo bodo 
ob 10. uri pionirji s Primskovega 
predali na Debelem hribu svojim 
vrstnikom iz Grosuplja. 

Svet Zveze pionirjev naše ob
čine je skupaj s posebno komi
sijo izdelal glavno progo Kurirč
kove pošte, ki bo potovala iz 

Slivne v Hotič, Jevnico, Ve l iko 
Štango, Štangarske Poljane, 
Šmartno, Ve l iko Kostrcvnico, 
Tišje, Gabrovko, Dole, Polšnik, 
Mamolj , Spodnji Log, Savo, L i 
tijo (tu bo hkrati z zvezno Titovo 
štafeto), od tu pa na Primskovo 
in Debeli hrib. V to relacijo niso 
zajete vse šole in krajevne skup
nosti, zato bo treba ponekod 
nujno organizirati še lokalne 
poti. 

Skušajmo tudi v naši občini 
prvič izpeljati koncept M E S E C 
K U R I R Č K O V E P O S T E , v ka
terega lahko vključimo vse inte
resne oblike dela pionirjev, šol
skih športnih društev, taborniške 
organizacije, strelskih družin, 
članov Z R V S , teritorialne 
obrambe in civilne zaščite, R K , 
planincev, mladih tehnikov in 
seveda s svojimi neprecenljivimi 
izkušnjami tudi borcev N O B . 

Tako kot lansko leto, bo tudi 
letos Kurirčkova pošta vsebovala 
enotno pismo pionirjev Sloveni
je. Temu pismu pridajo pionirski 
odredi lahko svoja izvirna sporo
čila, naslovljena na vodstvo 
S F R J . 

O problematiki kinodejavnosti 
so razpravljali delegati 

Na zadnji seji skupščine Kulturne skupnosti Lit i ja so delegati raz
pravljali tudi o problematiki kinodejavnosti v litijski občini. N a dnev
nem redu je bilo namreč poročilo posebne komisije, ki jo je imenovala 
Kulturna skupnost Lit i ja na predlog Izvršnega sveta Skupščine občine 
Liti ja. 

N a tem mestu najbrž ne bi kazalo ponavljati znanih dejstev, da k i -
nodejavnost kljub naporom delavcev, ki delajo na tem področju, iz 
leta v leto beleži izgubo. Leta 1977 se je zaradi neprimernosti prosto
rov in vrste drugih pomanjkljivosti zaprl kino Lit i ja, ostal nam je še 
kino Šmar tno. Tudi ta kinematograf s.e vsa leta otepa s težavami (slabi 
prostorski pogoji, zastarelost aparatur, dislociranost), kar vse vpliva 
na pozitivno poslovanje. Z a pokritje lanske izgube in za normalno le
tošnje poslovanje je Kulturna skupnost Li t i ja namenila znatna sred
stva. Odprti pa so ostali vsi drugi problemi (oddaljenost, hladna, od-
ljudna dvorana, zastarela oprema...). 

V poročilu posebne komisije, k i je imela predvsem nalogo preveriti 
možnosti ponovnega odprtja kinematografa v Li t i j i , so bile izpostav
ljene naslednje možne variante: 
a) adaptacija Sindikalne dvorane na Stavbah. T u bi bila potrebna do

zidava kinooperaterske kabine in dodatna oprema (pritrditev sto
lov, montaža platna, blagajna). 

Komisija je tudi ugotovila, da bi bili tu visoki stroški vzdrževanja in 
da bi filmske predstave močno posegle v urnik ostalih prireditev: 
b) adaptacija stare kinodvorane. Potrebna bi bila sicer večja finančna 

sredstva (rekonstrukcija stavbe); problem pa bi bil rešen dolgo
ročnejše. Že v času dela komisije pa je prišla tudi novica, da je ta 
predel predviden za rušenje in tako s to varianto ne bo nič; 

c) gradnja nove kinodvorane, ideja, ki pa zaenkrat še nima stvarni! 
možnosti . 

Komisija je tudi ugotovila, da nobene od predloženih variant ni 
možno realizirati brez sredstev samoprispevka. V vsakem primeru pc 
je treba — ker rešitve ne bodo tako kmalu uresničene — poskrbeti za 
kino Šmar tno. 

Tako je VIII . konferenca delegacij na skupščini stanovanjske skup
nosti že zaprosila za dodelitev sredstev iz združenih sredstev najemnin 
za najnujnejšo sanacijo dvorane, delegati kulturne skupnosti pa so se 
strinjali, da Z I K do majske skupščine pripravi opis potrebnih del s 
p redračunom, da bi dvorana v Šmar tnem dobila tako drugačno lice. 

Upajmo, da bodo boljši prostorski pogoji — ob vseh drugih ukrepih 
— privabili v šmarsko dvorano tudi nove obiskovalce! 

Zgradba bivšega kina v Litiji je že skoraj razvalina. Če ne bodo nič 
ukrenili, se bo hiša kaj kmalu sama od sebe porušila. (Foto: T. B.) 

Naši občani že nekaj let gledajo filme v kinu Šmartno, ki pa je tad 
daleč od urejene in primerne kinodvorane. Tudi na fotografiji j 
videti, da že zunanjost Zadružnega doma „ne vleče" ljudi vdvort 
no. Notranjosti pa raje nismo posneli. (Foto: T . B.) 



GLASILO 
OBČANOV 
V desetih letih se je nabralo 

za kar zajeten kup izvodov 
Glasila občanov, ki jih hranimo 
v arhivu. Primerjava s podat
kom, da je ta kup z eno roko 
težko dvigniti, je morda tudi 
malo nesmiselna, vendar pa 
tudi nekaj pove. Pove predv
sem to, da je bilo treba za tolik
šen kup časopisov preliti kar 
dosti črnila. Morda pa je še 
pomembneje ali pa vsaj zani
mivo, da so večji del tega pisa
nja ustvarila amaterska peresa 
in da smo šele v zadnjem letu 
uspeli po dokaj dolgih prizade
vanjih pridobiti tudi profesio
nalnega novinarja. 

Oblikovalci Glasila občanov 
so si že od vsega začetka priza
devali ustvarjati takšen časopis, 
ki bo prinašal za občane zani
mive novice, ki bi bile tudi 
ustrezno novinarsko oblikova
ne, in predvsem kratke. Tudi 
fotografija je kaj kmalu našla 
pravo mesto v časopisu, saj je 
brez njih vsak časopis dolgoča
sen in zaradi tega slabo bran. 
Takšna smer oblikovanja časo
pisa se je ohranila vse do da
našnjih dni, med tem pa se je še 
razvila in dopolnila. Še po-

OB 10—LETNICI GLASILA OBČANOV D 
ČASOPIS SO OBČANI 

TAKOJ SPREJELI 

Aprila 1973 — torej pred 10 leti — je izšla prva 
številka Glasila občanov. List je v tem času postal 
nepogrešljiv v mnogih od več kot 5200 gospodinj
stev v naši občini. 

sebno pa je časopis postal raz
novrsten in aktualen v letu 
1982, ko jc pri njem pričela de
lati tudi profesionalna novinar
ka. 

Prve številke časopisa smo ti
skali v Kranju, in sicer v T i 
skarni Gorenjskega tiska v 
knjigotisku. Z a urednika je bilo 
to dokaj neugodno, predvsem 
zaradi daljave. K o smo časopis 
v tiskarni »sestavljali«, je bilo 
navadno treba kar ves dan pre
biti v tiskarni in dajati navodila 
0 razporeditvi prispevkov, 
obliki naslovov, velikosti in 
vrsti črk, barvah in drugem. Na 
koncu je bilo treba opraviti še 
temeljito korekturo, da je bil 
časopis pripravljen za tisk. 

Julija 1976 pa smo pričeli 
Glasilo občanov tiskati v Ljub
ljani v Tiskarni Ljudska pravi
ca. Časopis je s tem pridobil 
novo kvaliteto — predvsem 
oblikovno tehnično — pridobili 
pa smo tudi bistveno več pro
stora ob ugodnih cenah. 

Glasilo občanov je svoje ime 
obdržalo vseh deset let, kar je 
pri časopisih dokajšnja red
kost. Ime pravzaprav ni bilo 

težko izbrati, saj so nam pri tem 
levji delež dela opravili tovari
ši, ki so takrat delovali pri ure
sničevanju programa prvega 
občinskega samoprispevka in 
so leto dni prej izdali posebno 
tiskano publikacijo z informa
cijami o uresničevanju pro
grama samoprispevka. Publi
kacija je imela naslov »Glasilo 
občanov«, med občani pa je na
letela na izredno ugoden spre
jem. Zato smo se odločili, da 
naj bi tudi občinski časopis 
dobil enak naslov. 

Čeprav smo se že pred iz i 
dom prve številke dogovorili za 
ustrezno pestrost časopisa, je 
bila prva številka forumska. 
Vendar pa si tega ne moremo 
šteti v slabo, saj se za vsak pr
venec spodobi, da predstavi 
najpomembnejše dejavnosti. 
Tako smo pred desetimi leti v 
prvi številki prebirali članke o 
dejavnosti občinske skupščine, 
občinskih družbenopolit ičnih 
organizacij ter obširne infor
macije o industrijski proizvod
nji v občini, izvajanju pro
grama prvega občinskega sa
moprispevka, ter pregled in 

G L A S I L O S O C I A L I S T I Č N E Z V E Z E D E L O V N E G A L J U D S T V A 

Litija, april 1973 

Občanom ob prvi številki občinskega glasila 
Prav Je, da brale« prve številke natega glasilu seznanimo 
x osnovnimi značilnostmi, problemi In uspehi, s katerimi se 
srečujemo v občini. Občina Litija spada med 60 slovenskimi 
občinami po velikosti med večje, po Številu prebivalcev 16.482 
pa med srednje slovenske občine. V občini Jc zaposlenih 3462 
prebivalcev, na delo v LJubljano pa se vozi 1500 občanov, 195 
naSlh delavcev Je na začasnem delu v tujini, 2203 nailh de
lovnih ljudi se Se izključno preživlja s kmetijstvom. 

***vno sedaj poteka redn' 
Štiriletni mandat odbornikom 
občinske skupščina In Je 

prav, da na kratko pogleda
mo rezultate dela In prizade
vanja za uresničevanje po

stavljenih ciljev. Na osnovi 
IzhoUUc, k l smo Jih sprejeli 
na družbenopolitičnem zboru 
leta 1969 m zahtev občanov 
ob Izvolitvi na pomembno 
dolžnost odbornika smo te
daj v začetku mandata posta
vili v ospredje nekaj najpo
membnejših nalog za razvoj 
litijska občine, C« Jih na krat
ko povzamem, lahko ugoto
vim, da smo na prvo mesto 

,postavlll krepitev gospodar
ske moči občine, M nam bo 
v nadaljnjih letih dala tudi 
osnovo za uresničitev načrtov 
na drugih področjih. Krepitev 
komunalnega sistema In siste
ma samoupravljanja, pred
vsem z večjim poudarkom na 
vlogi neposrednih proizvajal
cev v združenih delovnih or
ganizacijah ter občanov In 
krajevnih skupnosti, sta bili 

S r e č n o o b p r v e m k o r a k u 
Svoboda obveščanja in pravica do obvešče

nosti sta temeljna pogoja za samoupravljanje 
občana in delovnega človeka ter za njuno kvali
ficirano soodločanje o druibenih zadevah. S 
temi besedami se začne zakon o javnem obve
ščanju, ki ga je skupščina Socialistične republi
ke Slovenije sprejela 14. 2.1973. O tem je tekla 
beseda ie na seji Občinske konference SZDL 
Litija novembra lani, ko so se iskala pota do 
članstva — naše politične baze. Ugotovljeno je 

vključevali v razne oblike družbenega upravlja
nja. Pričakujemo, da nam bo Glasilo občanov 
v veliko pomoč pri našem vsakdanjem delu. 

Predvideno je, naj bi glasilo izhajalo štiri
krat letno. Polovico stroškov bo prispevala ob
činska skupščina, druga polovica pa bo zbrana 
od podpisnikov druibenega dogovora. Z name
nom, da bi bili občani kar najbolj seznanjeni 
z druibenimi dogajanji, problemi svojega kraja 
in občine, bo časopis razdeljen brezplačno vsem 

pomembni vrlini prt bllrem 
družbenoekonomskem razvo
ju. Naša občin« Je (padala ob 
sprejetju sakona o manj raz
vitih občinah pred štirimi leti 
na 47. mesto. 49. občina pa 
Je bila ie uvrščena med U 
slovenskih občin, U Jim Ur la 
družbena politična skupnost 
nudi veliko materialno po
moč za hitrejši razvoj. Naafl 
oocuu pa Ja bila na meji 
med razvitimi In ncmzvltlml 
m as Je marala sama bres 
Siri« pomoči zastaviti pro
gram lastnega razvoja. Skle
nili smo, da razvijamo to kar 
Imamo, to Ja obstoječe delov
ne organizacije. Lahko rečem, 
da smo tu po zaalugl naslh 
delovnih ljudi v precejšnji 
meri uspeli, saj smo su v le
tošnjem letu pomaknili na tej 
lestvici glede na razvitost ob
čine za pet mest navzgor — 
na 42. mesto. V zadnjih Il ir ih 
letih se Je v naših delovnih 
organizacijah celotni dohodek 
povečal po letni stopnji 
37,2 H , v republiškem popreč
ju pa po slopnjt 20 H . Prav 
tako usodno te rasla tudi 

pomen telesne kulture in 
amaterske kulturne dejav
nosti v občini. Tudi rubrika 
»lz krajevnih skupnosti« je bila 
takrat prisotna (in je še danes!) 
Uvodnike sta napisala takratni 
predsednik O K S Z D L Ivan 
Boh v imenu ustanovitelja in 
izdajatelja, ter Stane Volk , ta
krat predsednik občinske 
skupščine. Zanimivo pa je, da 
je bilo že v prvi številki časopisa 
24 prispevkov in 13 fotografij," 
kar kaže na prizadevanja za 
oblikovanje pestrega časopisa 
(sedanji izvodi Glasila občanov 
prinašajo na osmih straneh več 
kot 60 različnih prispevkov in 
okrog 25 fotografij). 

Prvi uredniški odbor Glasila 
občanov so sestavljali: Tine 
Brilej (gl. in odg. urednik), 

Ivan Godec, Ivan Boh, Anton 
Gorenc, Miloš Djukič, Slavko 
Urbič in Andrej Kral j . Lekto
rica jc bila Mija Bernik, pred
sednik časopisnega sveta pa 
Slavko Pungerčar. V desetih 
letih se je uredniški odbor več
krat spreminjal in dopolnjeval, 
časopis pa je v tem času doživel 
tudi nekatere organizacijske 
spremembe. 

Ob prvem okroglem jubileju 
Glasila občanov lahko ugoto
vimo, da je bil namen dosežen. 
V desetih letih je bilo občanom 
posredovanih toliko pomemb
nih informacij in obvestil, da bi 
brez tega le težko zmogli kvali
tetno izvesti mnoge samou
pravne, politične in gospodar
ske naloge in akcije, ki smo jih 
izvajali v teh desetih letih. 

Neprecenljive vrednosti za 
samoupravno in delegatsko od
ločanje občanov pa je tudi dej
stvo, da je Glasilo občanov že 
oktobra 1975 pričelo z izdaja
njem posebne delegatske pri
loge, ki je kasneje sicer prešla v 
stalne rubrike Glasila občanov 
in v letu 1982 pričela izhajati 
kot samostojni Delegatski ob
veščevalec, namenjen vsem ob
čanom in delegatom za samou
pravno odločanje v skupščinah. 

Tako danes vsa gradiva, o kate
rih odločajo delavci in občani , 
pridejo še pred sejami skupščin 
v roke delegatom in vsem ob
čanom, kar je dobra osnova za 
izvajanje kvalitetnih delegat
skih odnosov. 

t . Brilej 

Podeljene Bloudkove značke za leto 1982 

Na 4. seji skupščine Telesnokulturne skupnosti Litija so podelili zlate, srebrne in bronaste Bloud
kove značke za večletno uspešno delo na telesnokultumem področju. 

Zlate značke so prejeli: 
Silva Boštjančič, Jože Mirne, Mirko Plaznik in Franc Štrus 
Srebrne značke: 
Ančka Gradišek, Jože Šmejc, Slavko Urbič 
Bronaste značke: 
Ludvik Novak, Franc Peterlin, Franc Rihter, Antonija Savinšek in Miro Vidic. 

RAZSTAVA STARIH DOKUMENTOV 

Finančno poročilo Glasila občanov do 31. 12. 1982 

Realizacija 
Plan 31/12-82 Plan 1983 

1. P R I H O D K I 
1. Dotacija iz proračuna 6 : 9 . 0 0 0 395.166 696.000 
2. Dotacija Kulturne skupnosti 422.000 421.747 631.100 
3. Lastna sredstva - oglasi . 180.000 i 48.393 • 200.000 
4. Sredstva od Delegatskega obveščevalca 860.000 898.403 1430.500 
5. Prenesena sredstva 210.000 200.000 v 

SKUPAJ 2.301.000 2.063.709 2.957.600 

II. IZDATKI 
-

1. Tisk časopisa 1.370.000 1.217.366 1.900.000 
2. P I T dostava 167.400 92.130 150.000 
3. Avtorski honorar 90.000 98.500 125.600 
4. Kilometrina, dnevnice•. 38.618 24.387 30.000 
5,. Ostali materialni stroški 1 17.175 88.976 100.000 
6. Prispevki in davki iz dohodka 83.195 76.894 105.040 
7. Bruto O D 378.157 357.651 477.460 
8. Skladi 56.455 107.805 74.000 

SKUPAJ 2.301.000 2.063.709 2.958.100 

Opomba: Od tega znašajo stroški tiska Delegatskega obveščevalca in stroški P I T dostave Delegat
skega obveščevalca . 855.622 

V SKLOPU PRAZNOVANJ ŽE TRADICIONALNEGA »DNEVA ŠOLE« 
SO NA OSNOVNI ŠOLI FRANC ROZMAN-STANE V ŠMARTNEM 
RAZSTAVILI STARE DOKUMENTE 

Prizadevni člani zgodovin
skega krožka pod vodstvom 
mentorja Antona Škrabanje, ki 
so lani pripravili razstavo starega 
denarja, so se letos ponovno iz
kazali. Tokrat so se odločili, da 
razstavijo stare dokumente. So
delovalo je 35 učencev. Doma ali 
pri sosedih so našli zanimive 
stvari. Najstarejši dokument nosi 
letnico 1825. Prinesel ga je uče
nec Franci Ponebšek. Zelo zani

miva je bila kartica iz brezovega 
lubja, na kateri je leta 1915 
vojak pisal očetu. Tudi sicer so 
bila v središču zanimanja pisma 
naših vojakov z bojišč v 1. in 2. 
svetovni vojni. Učenec Jože To-
mažič je med številnimi doku
menti prinesel tudi partizanski 
zemljevid iz 1. 1941. Na njem so 

posebej označeni kraji Tišje, 
Jelša, Šmar tno in Litija. Oči tno 

so ga partizani rabili pri načr to
vanju napada na Litijo. Iz N O B 
so zanimivi tudi različni nemški 
in italijanski dokumenti. Še po
sebno tisti, ki so jih iz Nemčije 
prinesli vaščani Mamolja, ki so 
bili tja preseljeni. 

Razstava jc bila odprta od 25. 
do 28. marca. Obisk je bil dober, 
pogrešali pa so več starejših ob
čanov. 

Praznovanje dneva žena v litijski Predilnici 

V litijski Predilnici so letos že šestič zaporedoma na svojevrsten način obeležili praznik žena — 8. 
marec. 

Tega dne so jih obiskali učenci iz osnovne šole Dušan Kveder-Tomaž Litija in priredili kratko, pri
srčno proslavo. 

Med dopoldansko in popoldansko izmeno, ko se prireditve lahko udeleži največ delavk, utihnejo 
stroji. Za pol ure vsi zbrani v proizvodni hali, med stroji prisluhnejo pesmim in recitacijam ter besedi
lom o pomenu tega praznika, ki prihajajo iz šibkih grl naših najmlajših. Marsikatera mamica si ob tem 
skrivaj utrne solzo, mnogi malčki pa ob tej priložnosti prvič vidijo, kje dan in noč dela njihova mama. 

M.N. 
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ŠE POMNITE, TOVARIŠI? 
BILO JE PRED ŠTIRIDESETIMI LETI • • • 
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SVOJEVRSTEN KRES ZA 1. MAJ 1943 

t 

Ker se je bližal delavski 
praznik — 1. maj, je štab I V . 
operativne cone skupno s šta
bom Kamniško-Savinjskega 
odreda sklenil zadolžiti svoje 
tri bataljone, da z največjo po
litično in vojaško dejavnostjo 
proslave delavski praznik 1. 
maj. Da bi nalogo čim bolje 
opravil, je š tab Zasavskega ba
taljona Alojza Hohkrauta 
sklenil, da izvede večjo sabo
tažo na železniški postaji Sava, 
onesposobi graščino v Češnji-
cah pri Moravčah in planinsko 
kočo na Sv. Planini. Na vseh teh 
krajih so Nemci nameravali na
rediti svoje postojanke. Hkrati 
pa je štab sklenil, da na vseh vr
hovih v Zasavju prižge kresove. 

Zasavski bataljon Alojza 
Hohkrauta je zadnje dni aprila 
1943 taboril na Sv. gori, v 
spodnjem taboru nad koritom. 
Pozno popoldan 30. aprila so iz 
bataljona odhajale patrulje 5 
do 10 mož s posebnimi nalo
gami, za katere so vedeli samo 
vodje patrulj. V mraku pa je bil 
postrojen še ostali del bataljo
na. Povedali so nam, da gremo 
v večjo akcijo. Vso opremo 
smo morali pustiti v taboru, s 
seboj smo vzeli le orožje in 
prazne nahrbtnike. 

Tiho, v koloni smo se spuščali 
proti Savi. K o smo prispeli v 
dolino, so nam povedali, da 
bomo napadli in onesposobili 
železniška postajo Sava. 

Spet smo se razdelili v 
manjše skupine, vsaka s svojo 
nalogo. Nekateri so šli v zasede, 
drugi so blokirali bunker ob že
leznici pri mostu, glavnina pa je 
odšla na železniško postajo. 

Sam sem bil določen v patru
ljo, k i je imela nalogo ujeti in 
razorožiti dva nemška »Koče-
varja«, železničarja, ki sta sta
novala v zgornjem delu Save. 
Patruljo je vodil Emi l Gričar — 
Ci r i l . Previdno smo obkolili 
hišo, kjer sta stanovala, in ugo
tovili, da ju ni doma. Bi la sta v 
službi. Vrn i l i smo se nazaj proti 
postaji in šli mimo šole. Nekdo 
je pripomnil, da tu ponemču-
jejo in ponižujejo naše otro
ke. Brez vsakega ukaza smo 
pričeli s puškinimi kopiti razbi
jati okna, razbili smo tudi napi
sno tablo in se smejali, češ, to 
bodo otroci veseli, ko j im vsaj 
nekaj dni ne bo treba v šolo. 
Odšli smo na železniško po
stajo in se vključili v nadaljnjo 
akcijo. 

Ob določeni uri so bile za
sede na svojih mestih, mitralje
zeč Franc Sever -Franta in 
Franc Kos - Berto sta s skupino 
borcev vdrla v barako, kjer so 
bili Nemci. Eden je padel, drugi 
pa so se razbežali. Zatem so 
blokirali bunker ob progi pri 
mostu. Njihove strelne line so 

zasuli s streli pušk in mitraljeza 
in jih takoj utišali, brž ko so se 
pojavili na strelnih linah. 

K o je prišla glavnina na že
lezniško postajo, so najprej za
sedli prometno pisarno in one
mogočili poziv na pomoč. Peter 
Kos — Petruška je varoval tele
fone, poklical na železniško po
stajo Zagorje in »zafrkaval« 
žandarje. Prometnik je ves pre
strašen jecljal, da ni Nemec 
ampak Čeh, vzeli so mu pištolo, 
minerci pa so hiteli z minira
njem prometnih naprav, borci 

so nosili lesene predmete v p i 
sarno, da jih bodo zažgali. V 
postajnem podlopju je bilo tudi 
nekaj stanovalcev. Pozvali smo 
jih, naj vzamejo najnujnejše in 
se hitro odstranijo, ker je po
slopje že zaminirano. Vse je 
bilo hitro nared, minerci so po
lil i pisarno z bencinom in priž
gali zažigalno vrvico. »Pozor, 
gori«, je nekdo zaklical. Vs i , ki 
so še bili v bližini, so se uma
knili v varne zaklone. Tedaj je 
močno počilo in zagorelo, v 
hipu je bila železniška postaja v 
plamenih. 

Posamezne skupine borcev 
so hitele razbijati naprave v 
kretniških postojankah. Sem in 
tja so se Nemci oglasili iz bun
kerja s posameznimi streli, a so 
jih naši takoj utišali. 

Takrat je pripeljal na postajo 
tovorni vlak in ustavil tik ob po
stajnem poslopju, ki je že gore
lo. Osebje vlaka se je razbeža-
lo. Ugotovili smo, da je to voja
ški transport, natovorjen z dra
gocenim vojaškim materialom, 
namenjen nekam na Madžar
sko. 

Komandant bataljona Franc 
Poglajen — Kranjc je ukazal, 
da naj zažgemo še vlak. Prvi 
vagoni so se vžgali kar sami iz 
gorečega postajnega poslopja. 

Naša patrulja se je vrnila k 
vlaku. Ob nekem vagonu je 
bilo pod stražo nekaj železni
čarjev z vlaka. Nekdo jih je 
vabil, naj vstopijo v partizane, a 
so se vsi prestrašeni izgovarjali, 
da imajo doma družine in da se 
boje, da bi se Nemci nad njimi 
maščevali. K vlaku je prišel 
Drago Poglajen, ogledoval je 

Sava pri Litiji, kjer je bil v noči s 30. aprila na 1. maj izveden uspešen napad Zasavskega bataljona. 1 
proga, kjer je zgorela vojaška kompozicija; 2 — šola; 3 — trgovina; 4 — Berdajsov kozolec 

nove kamione, naložene na 
vlaku. K o je slišal pogovor z že
lezničarji, je ostro ukazal: »Če 
nočete v partizane, pa hitro v 
bližnji kozolec po s lamo«. Ste
kli so v bližnji Berdajsov kozo
lec in pridno nosili slamo in 
seno v prazne kabine kamio
nov. Nas pa je Drago poslal v 
bližnjo trgovino, naj prinesemo 
vse, kar je vnetljivega. Trgovec 
ni hotel odpreti, pa so domači
ni, k i so poznali prostore, po
stavili pod okno zaboj, razbili 
okno in napravili vhod v trgo
vino. V trgovini smo našli pe
trolej in olje in ga v vseh najde
nih posodah ali steklenicah no
sili k vlaku, polivali vagone in 
jih zažgali. Odprl i smo enega 
od vagonov, bil je poln radioa-
paratov, zmetali smo nekaj ška-
telj ven in iznašli hitrejši način 
zažiganja. Radioaparat si s čev
ljem razbil, ga zažgal, drugi pa 
so odprli vrata novega vagona, 
potisnili škatljo vanj ter zaprli 
vrata. Nekaj časa je v vagonu 
prasketalo, potem pa se je od
prla streha in mogočni ognjeni 
zublji so silili k nebu. 

Ozka, med hribe stisnjena 
dolina, je mogočno žarela v 
enem samem ognju. Skoraj vso 
noč smo gospodarili po dolini, 
proti jutru pa smo se vrnili v naš 
tabor. 

K o smo se vračali, smo se v 
Tirni oskrbeli še s hrano. 

Naslednje dopoldne so se v 
tabor vrnile patrulje, brez vsa
kih izgub, pripovedovanja o 
dogodkih te noči ni bilo ne 
konca ne kraja. Tudi kuharji so 
se ta dan zelo odrezali, vsak 
borec je dobil za kosilo velik 
kos pečenke in celo porcijo so
late berivke, kar je bilo pravo 
presenečenje, solato so prine
sle aktivistke iz bližnjih vasi kar 
v koših. 

Takoj po kosilu je bilo dano 
povelje, da se uredimo v zbor, 
tu so nam povedali, da gremo v 
planinsko kočo na Sv. Gor i , 
kjer bomo praznovali delavski 
praznik. Malo smo bili začude
ni, podnevi smo bili vedno v 
varstvu gozdov, sedaj pa kar 
popoldan v planinsko kočo, po 
drugi strani pa se je nam zdelo 
zelo imenitno. Odšli smo v ko
loni kar po cesti v približno eno 
uro oddaljeno planinsko kočo. 
V koči je bilo okoli 20—30 tu
ristov iz Zagorja in Trbovelj. 
Zadržali smo jih na proslavi. 
Bataljon se je postrojil, pričela 
se je proslava. Z a začetek Hej 
Slovani..., nato govor koman
danta Kranjca, recitacije, no

vinci pa so zaprisegli in razvili 
smo zastavo Zasavskega bata
ljona Alojza Hohkrauta. 
Zatem je bil govor Petra Stan-
teta — Skale. Pohvalil nas je za 
nočno akcijo in nam vlil novega 
poguma, prisotne pa je pova

bil v N O B . Z a konec pa smo 
vsi skupaj zapeli Internaciona-
lo. Zatem je bil ples. V s i , ki so 
znali plesati, so se pridno vrte
l i , saj deklet ni manjkalo. Ne
nadoma je zaklical harmoni
kar: »Solo za komandan ta« . 
Vsi smo čakali, po katero bo šel 
naš komandant Kranjc. Ta pa 
je odšel k mitraljezcu Tonetu 
Premku-Sinetu, mu vzel lahki 
mitraljez in zaplesal z njimi 
solo. 

Zatem sem odšel v zasedo 
proti Tirni . Harmonika v pla
ninski koči pa je še dolgo ozna
njala praznovanje. 

Zvečer se je bataljon uma
knil na Limbarsko goro. Nemci 
pa so nas besni iskali na Sv. 
Gor i . 

Praznovanje 1. maja 1943 je 
bilo veličastno,- enkratno. Na 
predvečer so v mraku zagoreli 

kresovi na Jančah, nad Lazamt, 
na Limbarski gori, nad Des
nom, na Sv. Miklavžu, na Sv. 
Gor i , na Svibni nad Lit i jo, več 
kresov pa so prižgali tudi teren
ci, zgorela je graščina v Češnji-
cah pri Moravčah, zgorelo je 6 
objektov na Sv. Planini nad 
Zagorjem, v mnogih cerkvah je 
zvonilo. Zastave so plapolale 
na zvonikih in posameznih vr
hovih. Zgorela je železniška 
postaja Sava, uničene so bile 
vse naprave, zgorel je vojaški 
transport, 36 železniških vago
nov, 25 težkih novih vojaških 
kamionov, 2 vagona žarnic, 2 
vagona radioaparatov in radio 
sprejemnikov, 1 vagon 
akumulatorjev, 1 vagon bom
baža, 2 vagona sanitetnega ma
teriala, vsega se niti ni dalo 
ugotoviti, ker so se vagoni tudi 
sami vžigali. Uničena je bila 
tudi lokomitiva in zaplenjena 1 
pištola in 125 R M . 

Zasavski bataljon Alojza 
Hohkrauta je vestno izpolnil 
nalogo IV . operativne cone in 
njenega komandanta Franca 
Rozmana-Staneta. 

> 
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1. maj 1943 po uspešni akciji Zasavskega bataljona; ostanki zgore
lega vojaškega vlaka, v ozadnju tudi železniško poslopje 

PRAZNIČNI POGOVOR 

Obiskali smo Eda Semeniča, 
ki je bil leta 1943 predsednik 
okrajnega odbora OF Litija. Pri
jazno je pristal na pogovor. Sprva 
je bil zadržan v besedah, kmalu 
pa se je razgovori!. Pravo veselje 
se je bilo pogovarjati z njim. 

Kaj vam je ostalo najbolj v 
spominu iz tistih časov? 

Delal i smo skupinsko. Kar lo 
Okorn je b i l vojaški referent, 
Jože Planinšek gospodarski, za 

delo z mladino pa sta bi l i zadol
ženi Babi Lindtnerjeva in Fani 
Okornova. Odbor je prenehal 
delovati 7. avgusta 1943, ko so 
nekatere člane aretirali, pozapr-
l i , ženske pa poslali v taborišča. 
Jaz sem odšel v partizane, bilo mi 
je ravno 24 let.« 

Kakšne naloge je imel takrat 
odbor OF? 

»Zbirali smo podatke o pre
mikih sovražnikovih čet, zbirali 
orožje, municijo, razpečavali 
material. Takrat je bilo odkrito 
tudi osnovanje belogardistov na 
Volavljah. 

Bili ste borec Šlandrove briga
de, kaj pa kasneje? 

Da. Kasneje sem bil v 12. bri
gadi, nato Gubčevi in v 15. bri
gadi. Šlandrova brigada je ob 
kapitulaciji Italije zasedla Novo 
mesto. Iz nje je nastala 12. bri
gada, večji del borcev pa je ostal 
v Šlandrovi brigadi. B i l sem sku

paj z Gorencem, Cernigojem, 
Markelčevo in še nekaterimi 
drugimi. Dobro smo se razumeli. 

Ste bili kdaj ranjeni? 
Trikrat. Prvič na Ilovi gori. 

Imel sem prestreljeno nogo. 
Dobro se še spominjam, kako 
smo bežali ob nemški ofenzivi 
kar ob palicah. Nepokretne smo 
nosili. O d tam smo odšli na Bre
zovo reber, na Gorjance. Tisti , ki 
smo bi l i malo boljšega zdravja, 
smo ostali tam, ostali pa so šli v 
Kordun. 

Kje ste dočakali osvoboditev? 
K o sem bil ranjen na Rdečem 

kamnu, sem bil v bolnici v Sred
nji vasi pri Čermošnj icah, od tam 
smo se umaknili v Srbske Mora -
vice v Gorski Kotar. Tam smo 
izvedeli, da se bliža svoboda, 
zato nas ni mogel nihče več zadr
žati in odšli smo 5. maja peš v 
Ljubljano. 

Se spominjate te poti? 

Z roko v opornici sem odšel na 
pot. Ustavili smo se v Kočevju in 
tam prespali. Pot smo nadaljevali 
do Ribnice, od tam pa pešačili 
proti Turjaku. Tam nekje nas je 
došel kamion in nas potegnil do 
Ljubljane. V Ljubljano smo pri
speli ravno 9.maja, na dan osvo
boditve. To je bilo veselje. Tega 
dne ne bom nikoli pozabil. 

Veliko zanimivega ste že pove
dali o partizanskih časih, povejte 
še kaj drugega iz svojega življe
nja? 

Sem Lit i jan, rojen v Pogoniku 
1. 1919. Pp poklicu sem mizar, 
delal sem na Kunstlerjevi žagi. 
Po končani vojni sem ostal nekaj 
časa na Ljubljanskem vojnem 
področju kot vodja mobilizacij
skega oddelka, nato pa v Črnom
lju kot načelnik vojnega odseka. 
Tri leta po vojni sem se vrnil v 
Predilnico in tam delal v remontu 
vse do upokojitve. 

Gorenčeva hiša na Grbinu v Litiji. Tu so se pričeli sestajati aktivist 
Osvobodilne fronte, ki so ustanovili prvi Okrožni odbor OF za litijsk 
okrožje. (Foto: T. B.) 

In zdaj? 
Kmalu po upokojitvi, ko sem 

bil še zdrav, sem veliko delal tod 
naokoli. V marsikateri hiši sem 
napeljeval vodovod. Stanoval 
sem v »vili« nad predilnico, saj jo 
poznate. Petnajst let pa sem že v 
lastni hiši na Graški Dobravi . 
Razveseljujeta naju z ženo dva 
vnuka, k i pogosto prihajata na 
obisk. Ze lo navezan sem bil na 

psa Arga , k i je pred pol leta umrl 
B i l o bi mi pravzaprav zelo lepo 
če ne bi bilo bolezni. A iz tega nt 
delam tragedije. Vesel sem vsa 
kega lepega dneva, k i ga preži 
vim. 

Mi pa vam želimo še velik« 
lepih let. Hvala za pogovor, tal« 
prijetnega sogovornika ne sreča: 
vsak dan. 

15. STRAN 



SPORT REKREACIJA SPORT REKREACIJA 

NOVO V LJUBLJANSKI BANKI 
1. OBRESTNE MRE ZA DINARSKE HRA
NILNE VLOGE 
Hranilne vloge na vpogled 7,5% obrestna mera 
vezane nad 12 mesecev 18% obrestna mera 
vezane nad 24 mesecev 23% obrestna mera 
vezane nad 36 mesecev 28% obrestna mera 
2. DINARSKI DEPOZITI Z MOŽNOSTJO VE
ZAVE VLOGE 
Depozit za 3 mesece 12% letna obrestna mera 
depozit za 6 mesecev 15% letna obrestna mera 
3. OBRESTNA MERA ZA NENAMENSKE 
DEVIZNE HRANILNE VLOGE 
Devizne hranilne vloge na vopgled 

7,5% obrestna mera 
vezane nad 12 mesecev 9 % obrestna mera 
vezane nad 24 mesecev 11% obrestna mera 
vezane nad 36 mesecev 12,5% obrestna mera 
4. STANOVANJSKA POSOJILA 

Po pravilniku o stanovanjskih posojilih obča
nom se: 
— privarčevana sredstva obrestujejo po 2% 

obrestni meri 
— posojila se obrestujejo po 5% obrestni meri, 

po petih letih se mesečna anuiteta poveča za 
12,5 %, 
po lO.letih pa še za 12,5%, 

— najkrajša varčevalna doba je 2 leti 
— najdaljša doba vračanja posojila je 20 let odvi

sno od let varčevanja 
Vezava dinarskih sredstev ali dinarske proti

vrednosti prodanih konvertibilnih deviz 
Višina posojila znaša 

— 220% od vezanih dinarskih sredstev 
— 250% od vezane dinarske protivrednosti pro

danih konvertibilnih deviz 
Najkrajša doba vezave je tri leta, najdaljša pa 16 

let. Doba vezave je za eno leto daljša od dobe vra
čanja posojila. 
5. KREDITI ZASEBNIM OBRTNIKOM,KME-
TIJSTVO IN RIBIŠTVO 
Krediti za obratna sredstva 
— namenski krediti za 1 leto 16% obrestna mera 
Investicijski krediti 
— na podlagi prodaje deviz in vezave dinarske 
protivrednosdti 8% obrestna mera, 

doba vračanja do 12 let, 
— vezava dinarjev 
— če veže Sklad za vzajemno pomoč 16% 

obrestna mera 
— če veže sam obrtnik—varčevalec 8% obrestna 

mera 
6. NAMENSKI KREDITI NA PODLAGI PRO
DAJE KONVERTIBILNIH DEVIZ 

Občan dobi poleg gotovine za prodane devize še 
100% gotovinsko posojilo 
— obrestna mera za posojilo je 18% 
— doba vračanja posojila je do 5 let. 

AEROBIKA — 
plesna gimnastika za ženske 

Tudi V LITIJ I ! 
Vaje bodo enkrat tedensko v maju in juliju v telovadnici Par

tizan. Vod i l jih bo strokovnjak iz plesne šole »Jenko«. Vpis in . 
informacije: vsak torek od 19. do 20. ure v T V D Partizanu. M i 
nimalno število prijav za vaje je 20 žensk. 

T V D Partizan 

TABORNIŠTVO 

»Srebrni pajki« ne mirujejo 
Nekaj kratkih novic: 

— letno taborjenje predvidevamo v mesecu juliju, na seminarju sta 
se za vodenje tabora in sestavo programa usposobila dva klubovca 
(taborniki nad 18 let) 

— zainteresirane organizacije, vrtci, šole, pošljite katerega od svojih 
članov na mentorski tečaj , ki bo v mesecu juliju v Bohinju 

— pripravljamo ustanovitev dveh vodov na šmarski osnovni šoli; 
mladinci in pionirji, vključite se. 

V mesecu aprilu ( točneje 22. aprila) imajo taborniki svoj praznik. V 
počastitev praznika bodo postavili taborni ogenj v okolici Liti je in ob 
tem krajši kulturni problem. Prrdite in spoznajte naš način življenja! 

S. Č. 

Zimska šola v naravi uspela 
Letos so prvič izvedle vse tri osnovne šole v naši občini zim

sko šolo v naravi za učence petih razredov. 

Osnovna šola Li t i ja je organizirala zimsko šolo dva dni na 
Mahovni in tri dni na Trebeljevem. Udeleži lo se je je 126 učen
cev in 6 učiteljev. 

Šmarska šola je organizirala petdnevno šolo na bližnjih smu
čiščih. 66 učencev so vodili štirje učitelji. 

Gabrovčani so organizirali šes tdnevno šolo v naravi na 
Dolah. Smučalo je 26 učencev, vodila pa sta jih dva učitelja. 

ROKOMET 

Strelska družina Šmar tno — Li t i ja obvešča vse ljubitelje 
strelskega športa , da tudi po novem računanju časa organizira 
osnovno'dejavnost v špor tnem domu Šmar tno v času od 17. do 
20. ure vsak torek in četr tek v tednu. Predlagamo vam, da se ob 
obisku v špor tnem domu seznanite z delovnim programom 
strelske družine in pogoji izvajanja dejavnosti. 

•v 

G L A S I L O O B Č A N O V 
Us.' ovfMj : Občinska 
k<n i-renca S Z D L Liti ja. 
Glavni urednik: Jože Sev-
Ijak. Odgovorni urednik 
Glasila občanov: Mija Ber-
nik; odgovorni urednik De
legatskega obveščevalca: 
Tine Bri lej . Ureja uredniški 
odbor. Predsednik časopi
snega sveta: Hi lda Bole . 
Obtikovanje in tehnično 
ur lan je : Dr tgo Pečenik . 
Priprava za tisk. 
IBM—Dnevn ik . Tisk: T i 
skarna Ljudska pravica. Na
slov uredništva: Liti ja, 
Pa; . . .o / t *•), tel.: 881-617. 
Časopis prejemajo vsa go
spodinjstva v občini brez
plačno ••»m. 

Kviz »TITO—REVOLUCIJA—MIR« 
V petek, 1. aprila, je Občinska konferenca 

Z S M S Li t i ja izvedla občinski kviz, ki ima že zelo 
dolgo tradicijo, to je kviz »-Tito—revoluci
ja—mir« , pod nazivom »Nastajanje nove Jugo
slavije«. Kv iz je organiziran v počastitev 
40—letnice A V N O J - a . 

V 1. kategoriji osnovnošolske mladine je bi l 
vrstni red najboljših naslednji: 
1. Toni Frelih, Osnovna šola Litija 

2. Vida Škrabanja, Osnovna šola Litija l~-
3. Jereb Marjan, Osnovna šola Šmartno 

V 2. kategoriji, v katero so bili uvrščeni sred
nješolci, višješolci in delavci, pa so se najbolje 
odrezali. 

1. Zlato Žlabrovec, Predilnica Litija 
2. Boštjan Grošelj, O O ZSMS Miloš Djukič 
3. Tomažič Marija, Predilnica Litija 

Šmarski 
zmajarji 

Pred dvema letoma so začeli 
rije drzni šmarski fantje Simon 

?ikovnik, Stane Černe in Marjan 
Jrodar leteti z zmajem. V Beno-
ovem kozolcu v Podrojah zmaj 
epo zložen »prespi« zimo, spo
mladi pa ga sestavijo in se z njim 
.»puščajo v dolino. Letenje za-
uteva v zraku pogum in znanje, 
ib vračanju v strm breg z dvajset 
kilogramsko napravo na ramah 
pa krepko telesno vzdržljivost. 

Tekst in foto: D . N . 

Zlato Kolar , rokometaš R K 
Usnjar, je v svoji uspešni igralski 
karieri dosegel še en imeniten 
uspeh, saj so ga selektorji R o 

kometne zveze Slovenije pova
bili v člansko reprezentanco S R 
Slovenije, ki je ta mesec nasto
pila na močnem mednarodnem 
rokometnem turnirju v Celovcu. 

Reprezentanca S R Slovenije,ki 
je bila sestavljena iz igralcev k lu
bov republiške in deloma II. 
zvezne lige, je v konkurenci še
stih ekip zasedla tretje mesto za 
Avstrijo in mladinsko reprezen
tanco Poljske. Madžarska (mla
dinci), P S K (rokometni klub iz 
Celovca) in Avstri ja (mladinci) 
pa so se uvrstili na naslednja 
mesta. Kolar je igral vse tekme v 
reprezentanci — skupaj štiri — 
in zabil Avstrijcem, P S K , Polja
kom in Madža rom tudi 6 golov. 

Tekst in foto T. B . 

MODELARSTVO 

Spomladansko vreme je zvabilo na piano tudi litijske modelarje, ki 
so na Mahovni preizkusili daljinsko vodene modele. V aero klubi« 
,Milan Borišek so modelarji aktivni pozimi in poleti. Težave ima
jo predvsem z materiali, ki so jih včasih dobili iz uvoza' in s pri
stajalno stezo za daljinsko vodene modele (RC), ki je nikakor ne 
morejo dobiti. (Foto: T. B.) 

S AH 

Nebojša Milinković -
mojstrski kandidat 

Nebojša Milinković — Nelc, član Šahovskega kluba Li t i ja , je 
na mednarodnem šahovskem turnirju na Bledu marca letos v 
konkurenci 7 velemojstrov, 9 mednarodnih mojstrov, 12 moj
strov i r prek 40 mojstrskih kandidatov dosegel imeniten 
uspeh s plasmajem na 16.—27. mesto, s 5,5 osvojenimi toč
kami (62%). 

Z dvema mednarodnima mojstroma je remiziral, premagal 
je enega mojstra, ostale 3,5 točk pa je dobil proti mojstrskim 
kandidatom, mojstrom in drugim. Skupno je v Švicarskem si
stemu turnirja dosegel 3 zmage, 5 remijev in 1 poraz. 

Poleg Sreča Kolarja iz Litije je Nebojša Milinković drugi 
mojstrski kandidat v naši občini. Čest i tamo! 

T . B . 


